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3 بانک بالای 100 واحد مسکن دارند
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سرمقاله

تقویت بخش خصوصی 
و تعاونی ها 

جذب سرمایه گذاری یکی 
از اساسی ترین مولفه های 
توسعه بازار کار است و بدون 
دسترســی به منابع مالی 
نمی توان کار اساسی در حوزه اشتغالزایی انجام داد. 
ابته تحقق هدف گذاری دولت برای اشتغال زایی 
جدید مســتلزم ثبات در محیــط اقتصاد کلان، 
وجود منابع و امکانات و همچنین مشارکت فعال 
بخش خصوصی است. نکته دیگر اینکه بنگاه های 
نیمه فعال باید احیاء شوند. تمرکز دولت بر بخش 
خصوصی اقدامی مثبت است که باید ادامه دار باشد. 
 این گفته کاملًا صحیح بوده که از طریق مشارکت 

و فعال کردن بخش...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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تامین منابع ارزی 
شرکت های دانش بنیان

20 هزار میلیارد تومان منابع برای اشتغال تا 3 ماه آینده اختصاص می یابد

تامین منابع مالی طرح های اشتغال آفرین
صفحه3

صفحه2

رشد  تولید  صنایع  بورسی
وزارت   اقتصاد   خبر  داد:

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی در جمع مدیران 
شــرکت های دانش بنیــان پارک علــم و فناوری 
بین المللی ایران، گفت: شــرکت های دانش بنیان 
نیازمند منابع ارزی، با همکاری صندوق توســعه 
ملی تامین مالی می شــوند. دکتــر محمدصادق 
خیاطیان در جریان بازدیــد از پارک علم و فناوری 
بین المللی در سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران و در نشســت با مدیران عامل شــرکت های 
دانش بنیان، گفت: شــرکت های دانش بنیانی که 
در مجموعه سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران حضور دارند، همیشــه مایه مباهات و افتخار 
زیست بوم دانش بنیان کشور بوده اند. این شرکت ها 
به عنوان شــرکت های توانمند شناخته می شوند. 
این مسائله مسئولیت ما را بیشتر می کند که اجازه 
ندهیم این شرکت ها هیچ نوع نگرانی از بابت تامین 
مالی داشته باشند. وی درخصوص راهکار صندوق 
نوآوری و شــکوفایی برای حمایت از شرکت های 
غیردانش بنیــان، اظهــار کرد: صنــدوق نوآوری 
طبق قانون و اساســنامه مکلف است مستقیما به 
دانش بنیان ها خدمات ارائه دهد و غیردانش بنیان ها 
نمی توانند مســتقیما از خدمات صندوق استفاده 
کنند؛ اما گســترش زیســت بوم نوآوری درکشور 
ما را بر آن داشــت تا در سنوات گذشــته با تامین 
مالی صندوق هــای پژوهش و فنــاوری و از طریق 
ارائه تســهیلات به صندوق های پژوهش و فناوری 
برای اســتفاده از منابع اعطاشــده جهت حمایت 
از اســتارت آپ ها و شــرکت های غیردانش بنیان، 
این مشــکل را رفع کنیم. رییس صندوق نوآوری و 
شکوفایی با تاکید بر اینکه با کمال میل انتقادات همه 
شرکت های دانش بنیان را می پذیریم و سعی در بهبود 
ارائه خدمات به این شرکت ها داریم، گفت: ممکن 
است شرکتی بگوید فرایندهای صندوق به کندی 
انجام می شود؛ در این رابطه باید بگوییم که این نکته 

خود معلول عوامل دیگری...

اجتماعی

سرپرست دفتر مشارکت های مردمی سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به اهمیت مسئولیت اجتماعی 
در حفظ محیط زیســت گفت:۴۰۶ دشــت کشور 
درگیر فرونشست و ۲۳ استان گرفتار گرد و غبار است. 
پدرام جدی، سرپرست دفتر مشارکت های مردمی و 
مسئولیت اجتماعی سازمان حفاظت محیط زیست 
در نشست نقش ســازمان حفاظت محیط زیست در 
جاری سازی مسئولیت اجتماعی اظهار داشت: وضعیت 
اکوسیستمی کشــور شکننده اســت و این موضوع 
نشــانه های زیادی دارد. وی افزود: ۴۰۶ دشت کشور 
درگیر فرونشست، ۲۳ استان درگیر گرد و غبار است و 
کاهش سطح پوشش گیاهی، آلودگی هوا و … نشان 
می دهد سازگار نوین و جدید باید مد نظر باشد. جدی 
با بیان اینکه تغییرات اقلیمی به این شرایط شکننده 
سرعت اکوسیستم داده است، گفت: در اسناد بالادستی 

مسئولیت اجتماعی نیز بسیار مورد توجه است.

سرپرست دفتر مشــارکت های مردمی و مسئولیت 
اجتماعی سازمان حفاظت محیط زیست خاطرنشان 
کرد: خانه های محیط زیست به ۲۱۵۰ مورد رسیده 
و حتی در روســتا راه اندازی شده و تلاش شده آحاد 
مردم در این بســتر حضور یابند. سازمان های مردم 
نهاد برخاسته از گروههای مردمی اند و حتی بهتر در 

افزایش رفتار دوستدار محیط زیست عمل می کنند.
وی بیان داشت: ردپای صنایع بر محیط زیست انکار 
ناپذیر است و باید همه مسئولیت اجتماعی را وظیفه 
خود بدانند. باید شرایط و سازکار لازم اندیشیده شود. 
برخی برندها هم در ایــن زمینه در جهان به موضوع 
حفاظت از محیط زیســت پرداخته اند و حتی جزو 
تبلیغاتشان صنایع دوستدار محیط زیست است. جدی 
گفت: مسئولیت اجتماعی کلید صیانت پایدار محیط 
زیست است و سازمان به تنهایی نمی تواند صیانت کند 

و این مسأله وظیفه عمومی محسوب می شود.

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
از مهیا کردن زیر ساخت های لازم برای صدور کارت 

بلیت اقشار خاص در متروی تهران خبر داد.
مسعود درستی با بیان اینکه طولانی شدن زمان انتظار 
افراد برای دریافت کارت بلیت موجب ایجاد نارضایتی 
در بین شهروندان شده است، گفت: صدور این کارت ها 
تا پیش از این توسط پیمانکار فروش بلیت انجام می شد 
که به منظور تسریع در روند صدور و افزایش رفاه حال 
اقشار خاص، ضمن هماهنگی با کمیته هماهنگی و 
نظارت بلیت الکترونیک شهر تهران، تصمیم گرفته 
شد تا این کار در شرکت بهره برداری متروی تهران 

انجام شود.
وی تصریح کرد: با مهیا کردن شرایط سخت افزاری 

از روز شنبه صدور کارت بلیت اقشــار خاص را آغاز 
کردیم. مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران 
و حومه خاطرنشان کرد: سعی خواهیم کرد دراسرع  
وقت نسبت به اطلاع رسانی و تحویل کارت بلیت ها 

اقدام کنیم.
بر اساس گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل 
شرکت بهره برداری مترو تهران و حومه، مبلغ اعتبار 
کارت بلیت های تخفیف دار اقشار خاص ۳۰۰ هزار 
تومان است و شــامل کارت بلیت سالمندان )کارت 
بلیت منزلت(، دانشجویان، دانش آموزان و سایر اقشار 
خاص شامل ایثارگران و خانواده آنها، معلولان، افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی شهر 

تهران می شود.

رئیس کمیته امداد گفت: با اهدای ۱۰۰ هزار جهیزیه 
به نوعروسان، صف پشت نوبت جهیزیه تا پایان سال 
صفر می شود. ســیدمرتضی بختیاری با بیان اینکه 
توانمندسازی مددجویان بر سه رکن اشتغال، مسکن 
و خودباوری و خوداتکایی استوار است، افزود: غیر از 
سالمندان و بیماران صعب العلاج، دیگر مددجویان 

باید در چرخه اشتغال قرار بگیرند.
وی پرهزینه ترین خدمت مددجویان و آرامش بخش 
خانواده های تحت حمایت را »مسکن« عنوان کرد 
و ادامه داد: در بحث احداث مســکن، ســپاه، بسیج 
سازندگی و بنیاد مســکن با کمیته امداد همکاری 
دارند و انتظار داریم هر چه ســریع تر مشکل مسکن 

مددجویان را به ویژه در روستاها حل کنیم.
رئیس کمیته امداد به موضــوع درمان مددجویان 
اشــاره کرد و گفــت:  بــرای درمان رایگان، ســال 
گذشته در شورای عالی بهداشــت مصوبه گرفتیم 

و در دولت تصویب شد تا فرانشــیز درمان بیماران 
سرپایی به ۱۵ درصد کاهش یابد و بیماران بستری 
و صعب العلاج نیز رایگان درمان شــوند البته تلاش 
 می کنیــم هزینه های جانبــی درمان و بســتری 

هم رایگان شود.
وی به اشــتغال مددجویان اشــاره کرد و افزود: هر 
سال باید ۵۰۰ هزار اشــتغال برای مددجویان ایجاد 
کنیم و علاوه بر مددجویان می توانیم به دهک های 
یک تا ۵ تسهیلات اشتغال پرداخت کنیم. بختیاری 
تصریح کرد: در سال قبل مراجعاتی از دهک های۶ و ۷ 
برای دریافت تسهیلات اشتغال داشتیم که با تصویب 
شورای اشتغال، به این دو دهک نیز تسهیلات اشتغال 

پرداخت می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی کمیته امداد، رئیس 
کمیته امداد گفت: در بحث جهیزیه تا پایان سال در 

کشور پشت نوبتی نخواهیم داشت.

معاون امور عتبات و عالیات سازمان حج و زیارت 
گفت: بر اساس آخرین آمار و اطلاعات دریافتی 
از آغاز نام نویسی زائران اربعین تاکنون ۱۴۶ هزار 
نفر به صورت مقدماتی با مراجعه به سامانه سماح 
این ســازمان برای اعزام به کربلا در ایام اربعین 

حسینی ثبت نام کرده اند.
حمیدرضا محمدی اظهار داشــت: از این تعداد 
تاکنون ۵۲ هــزار و ۲۰۰ نفر بــا پرداخت حق 
بیمه خود و تکمیل فرم هــای مربوطه ثبت نام 
قطعی خود در سامانه سماح را به انجام رسانده 

و مشکلی ندارند.
وی افزود: زائرانی که تاکنون به صورت مقدماتی 
در سامانه سماح ثبت نام کرده اما بنابه دلایلی 
هزینه بیمه خود را پرداخت نکرده اند، حق بیمه 
نام نویسی آنها کامل نبوده و در صورت هرگونه 
اتفاق ناخواسته شامل مزایای ببمه ای نمی شوند.

معاون امور عتبات عالیات سازمان حج و زیارت با 
اشاره به اینکه از دیگر برنامه های در دست اقدام، 
برنامه ریزی برای امور گمشــدگان و راهنمای 
زائران اســت، ادامه داد: از نظر ما زمانی ثبت نام 
زائران عازم اربعین کامل و شامل دریافت مزایای 
بیمه می شود که متقاضیان عازم سفر مراحل نام 
نویسی را به درســتی انجام داده و بیمه خود را 

انتخاب کرده باشند.
محمدی از تمامی زائرانی که به ســامانه سماح 
مراجعه کرده و اولین مراحل ثبت نام خود را انجام 
داده اند، خواست با مراجعه مجدد به این سامانه 
و تکمیل مراحل باقی مانده و پرداخت حق بیمه، 
نام نویسی خود را تکمیل کنند. ثبت نام کنندگان 
در سامانه ســماح باید با دقت مشخصات فردی 
خود را ثبت کرده و زمان و مرز خود برای خروج 

از ایران و ورود به خاک عراق را مشخص کنند.

مدیر یکی از پردیس های ســینمایی پایتخت با 
اشاره به عملکرد فیلم های غیرکمدی در اکران ماه 
محرم همزمان با توقف اکران فیلم های کمدی، از 
افت فروش ۷۵ درصدی در گیشه سینماها خبر 
داد. محمد قنبری مدیر پردیس »مگامال« درباره 
وضعیت اســتقبال از فیلم های در حال اکران در 
ســینماها، پس از توقف اکران فیلم های کمدی 
گفت: معمولاً در ماه محرم هر ســال ســینماها 
به مــدت ۵ روز به طور کامل تعطیل هســتند و 
امسال هم از روز قبل از تاسوعا تا روز سوم امام )ع(، 

سینماها تعطیل بودند.
وی ادامه داد: از قبل از این تعطیلات و با توقف اکران 
فیلم های کمدی از ابتدای ماه محرم، ما در گیشه با 
افت فروش ۷۰ الی ۷۵ درصدی مواجه شدیم. اصولاً 
هم البته مردم در این ایام کمتر به سینما می روند 
و ترجیح می دهند در مراسم های عزاداری شرکت 
کنند. یعنی در این افت فروش، هم حذف فیلم های 
کمدی دخیل بوده و هم پایبندی و ارادت عموم 

مردم ایران به آئین های عاشورایی.
این سینمادار گفت: فیلم هایی که در این شرایط 
در حــال اکران هســتند هم فیلم هــای تازه ای 
محسوب نمی شوند. »سه کام حبس« از ماه خرداد 
روی پرده بود و »کت چرمی« هــم بیش از یک 
ماه می شــود که اکران خود را آغاز کرده اســت. 
دیگر فیلم های اجتماعی روی پرده هم پتانسیل 
چندانی برای جذب مخاطب در این ایام نداشته اند. 
امید داریم با بازگشــت فیلم های کمدی، گیشه 
 سینماها در مردادماه و شهریورماه شرایط بهتری

 را تجربه کنند.
قنبری تأکید کرد: افت ۷۵ درصدی فروش سینماها 
پس از توقف اکران کمدی ها به خوبی نشان می دهد 
که فیلم های اجتماعی ما ظرفیت بالایی برای جذب 

مخاطب ندارند. البته در همین شرایط و به نسبت 
دیگر فیلم های غیرکمدی، می توان گفت دو فیلم 
»سه کام حبس« و »کت چرمی« عملکرد بهتری 
داشته اند. در بازه ای که فیلم های کمدی روی پرده 
نیســتند این دو فیلم به دلیل موضوع و ترکیب 
بازیگران عملکرد قابل قبول تری داشتند که آن هم 

از نگاه من ایده آل نبوده است.
وی افــزود: معتقدم یــک فیلم اجتماعــی و یا 
غیرکمدی اگر از همه جهات از فیلمنامه و ساختار 
گرفته تا ترکیب بازیگران، درست و به قاعده باشد، 
حتی همزمان با اکران فیلم های کمدی می تواند 
مخاطب خود را پیدا کند. مثل فیلم »متری شیش 
و نیم« که در ســال های قبل توانست فیلم های 
کمدی را هم در فروش پشت سر بگذارد. فیلم های 
اصغر فرهــادی و یا فیلم هایی ماننــد »لاتاری« 
محمدحســین مهدویان و »مغزهــای کوچک 
زنگ زده« از هومن سیدی هم همین شرایط را در 
گیشه داشته اند. این دست فیلم ها حتی در صورت 
اکران همزمان با فیلم های کمدی هم می توانند راه 

خود را در گیشه پیدا کنند.
این ســینمادار در پایان گفت: با توجه به شرایط 
اقتصادی جامعه باید این نکته را هم مدنظر داشته 
باشیم که همه چیز با تورم بالا مواجه شده و سینما 
رفتن هم دیگر چندان تفریح ارزانی نیســت و به 
همین دلیل خانواده ها زمانــی را که می خواهند 
صرف ســینما رفتن کنند، ترجیح می دهند به 
تماشــای یک فیلم کمدی بروند. البته فیلم های 
اجتماعی هــم مخاطب خاص خــود را دارند که 
این مخاطبــان در هیچ شــرایطی فیلم کمدی 
نمی بینند. در مجموع عوامل مختلفی بر شرایط 
اکران تأثیرگذار است و نمی توان تنها یک عامل را 

به همه زمینه های دیگر تعمیم داد.

رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در مجلس 
شورای اســلامی گفت: برنامه ریزی ها برای تسهیل 
اسکان زائران، حمل و نقل زائران و ارائه خدمات رفاهی 
در ایام اربعین از دو ماه گذشته آغاز شده و مهم ترین 
شاخصه اربعین امسال که باید از سوی مسئولان مورد 
توجه قرار گیرد بحث گرمای هوا و تامین وسایل برودتی 
است. قاسم ســاعدی درباره تمهیداتی که باید برای 
تسهیل حضور زائران در راهپیمایی اربعین حسینی 
اندیشیده شود، بیان کرد: ملت ایران ولایی هستند و 
نســبت به اهل بیت ارادت خاصی دارند و در روزهای 
منتهی به ایام اربعین از این فرصــت برای زیارت امام 
حسین )ع( استفاده می کنند که یکی از موضوعاتی که 
باید مورد توجه قرار گیرد بحث راه ها یا همان طریق 

الحسین است.
وی ادامه داد: دولت تقریبا از دو ماه پیش برنامه ریزی 
برای برگزاری راهپیمایی اربعین را آغاز کرده است و 
برنامه ریزی ها برای تسهیل تردد زائران حسینی از دو 
مرز چذابه و شلمچه در حال انجام است. نماینده مردم 
دشت آزادگان با بیان اینکه جلسات متعددی برگزار 
شده و ستادهای اربعین حسینی در شهرستان های 
استان خوزستان تشکیل شده است، اظهار کرد: از طرف 
دیگر اسکان زائران، تمهیدات خدماتی و رفاهی و بحث 
ناوگان حمل و نقل موضوع مهمی است که باید در ایام 

اربعین مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: ما هم برای داخل کشور و هم در داخل 
خاک عراق باید برنامه ریزی کنیم؛ رایزنی ها بین دو 
طرف آغاز شده است، هرســال شاهدیم که وضعیت 
نسبت به سال قبل بهتر و قوی تر می شود. با شناخت 
خلاءها و ضعف های سال های قبلی، تمهیدات لازم 
پیش بینی می شود. بنده احساس می کنم امسال باید 
نسبت به سال های گذشته مسئولان ستاد اربعین و 

مسئولان دولت عنایت بیشــتری به برگزاری مراسم 
اربعین داشته باشند چراکه اربعین امسال در اوج گرما 
است و گرمای بالای ۵۰ درجه در خوزستان در گذرگاه 
چذابه و شلمچه وجود دارد که باید به این دو گذرگاه 
توجه ویژه ای صورت گیرد. نماینده مردم دشت آزادگان 
در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: ما در مواکب 
به وسایل برودتی مانند کولر و آب سردکن نیاز داریم. 
زائرانی که پیاده حرکت می کنند وقتی به مرز رسیدند 
نیاز به استراحت دارند. باید وسایل سرمایشی در مواکب 
مهیا شود. مواکب به صورت خودجوش از طرف مردم 
برپا می شود و خیلی از موکب داران این امکان را ندارند 
که لوازم برودتی مثل کولر و آب سردکن تهیه کنند. اگر 
آب سردکن در گذرگاه ها فراهم شود هم بهداشتی تر 
است و هم با کمبود یخ و آب خنک مواجه نخواهیم شد.

وی ادامه داد: یکی از مهم ترین شاخصه های اربعین 
امسال نسبت به سال های گذشته قرار گرفتن اربعین در 
اوج گرما است و مسئولان امر باید به این موضوع توجه 
ویژه داشته باشــند. بنده در بین موکب داران دغدغه 
تامین وســایل برودتی می بینم که باید این موضوع 
را جدی بگیریم تا با مشــکل مواجه نشویم. ساعدی 
تصریح کرد:  موضوع دیگر تامین وسایل حمل و نقل 
زوار است که ما باید از ناوگان برخوردار استفاده کنیم 
یعنی اتوبوس ها و سایر وسایل نقلیه باید کولردار باشد.

وی افزود: موضوع دیگر بحث پارکینگ ها است، سال 
های گذشته ساماندهی انجام شــد اما کافی نیست. 
متولیان امر باید مشکلات ســال های قبلی را جبران 
کنند. تامین امنیت وسایل نقلیه زوار امر واجبی است، 
فردی که با خودروی شــخصی خود سفر می کند و 
آن را برای مدتی رها می کند تا بــه زیارت برود، باید 
 امنیت آن تامین شــود. نیاز به برنامــه ریزی بهتری 

در این حوزه داریم.

فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: به فرموده فرمانده 
معظم کل قوا، نیروی دریایی ارتش ایران، بین المللی 
است و از این رو، همواره تلاش خواهد شد که در عرصه 
بین المللی، حضور موثر و موفقی داشــته باشیم. به 
گزارش روابط عمومی ارتش، امیر دریادار شهرام ایرانی 
فرمانده نیروی دریایی ارتش، در سخنانی در بدو ورود 
به سن پترزبورگ روسیه افزود: یکی از مأموریت هایی 
که در دستور کار نیروی دریایی کشورهای مختلف 
اســت و نیروی دریایی راهبــردی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران نیز با قوت دنبال می کند، دیپلماسی 

دریایی است.
وی با اشــاره به دیپلماســی دریایی ایران در حوزه 
نظامی گفت: برگزاری رزمایش مشــترک ســالانه 
با حضور نیروی دریایی کشــورهای روسیه و چین 
در چابهار، ســواحل مکران و اقیانوس هند، در این 
راستا است. فرمانده نیروی دریایی راهبردی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد که بنا به دعوت 

رســمی فرمانده نیروی دریایی روســیه، به ســن 
پترزبورگ ســفر کرده اســت و حضور شناورهای 
 ایرانی در آیین رژه روز نیروی دریایی ارتش روســیه 

در همین راستا است.
امیر دریادار ایرانی همچنین گفت که در این ســفر 
با فرمانده نیروی دریایی روسیه و برخی فرماندهان 
و مقام های ارشــد نظامی حاضر در سن پترزبورگ 
دیدارهای دوجانبه ای خواهد داشــت. رژه ســالانه 
روز نیروی دریایی روسیه یکشنبه هشتم مردادماه 
۱۴۰۲ با حضور ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه 
و مقامات بلندپایه دفاعی ۲۱ کشور جهان از جمله 
فرمانده نیروی دریایی راهبردی جمهوری اسلامی 
ایران در سن پترزبورگ برگزار می شود. همزمان با این 
رژه در سن پترزبورگ، سه فروند شناور نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران نیز در شمال دریای 
خزر در محل بندر کاسپیسک به مراسم رژه دریایی 

روسیه می پیوندند.

23 استان گرفتار گرد و غبار است

آغازصدور کارت بلیت های مترو برای اقشار خاص

صف پشت نوبتی »جهیزیه« کمیته امداد »صفر« می شود

نیروی دریایی به دنبال حضور موثر در عرصه بین المللی است
سياسیفرهنگی 

ثبت نام مقدماتی ۱4۶ هزار زائر اربعین در سامانه سماح

افت ۷۵ درصدی فروش سینماها در غیاب کمدی ها
همه استان ها برای اربعین به کمک استان های مرزی بشتابند



اقتصاد2
ایران

رشــد چهار درصــدی تولید 
ناخالص ملی تحقق یافت

معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: سال 
گذشته رشــد چهار درصدی تولید ناخالص 
ملی به دست آمد که عدد قابل توجه و خوبی 
نسبت به سایر کشور ها و سال های قبلی است. 
محمدمهدی برادران گفت: نمایشگاه فارمکس، 
جزو نمایشگاه های خوب اســت اما باید کار 
ویژه ای را در این نمایشگاه انجام داد که در سال 
گذشته رخ نداده است؛ یعنی باید برگزاری این 
نمایشــگاه همراه با هدف، رخداد و دستاورد 

جدید باشد.
وی با بیان اینکه سیاست گذاری ناظر بر هدف 
بوده و هدف  هم باید همراه با چالش باشــد، 
افزود: برگزاری نمایشگاه ها در فرایند تولید، 
بازاریابی و سیاســت گذاری ها نقــش دارد. 
بر همین اســاس سال گذشــته، از برگزاری 
این نمایشــگاه  انتظار رشــد تولید و افزایش 
صادرات داشــتیم اما چنین اتفاقی رخ نداد و 
باید ضعف های گذشته را در این بخش پوشش 
دهیم زیرا پذیرش شکست، آغاز پیروزی است.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت در خصوص 
موفقیت های کشورمان در حوزه تولید، گفت: 
پارسال رشد چهار درصدی تولید ناخالص ملی 
به دست آمد که عدد قابل توجه و خوبی نسبت 
به سایر کشورها و ســال های قبلی است، اما 
نسبت به برنامه رشد هشــت درصدی نیاز به 

کار بیشتر داریم.
وی به رشــد ۹.۵ درصدی در گروه صنعت و 
۱۶.۵ درصدی در صنایع سلولوزی اشاره  کرد 
و گفت: همان طور که ســال های قبل کسی 
باور نمی کرد پتروشیمی جای نفت را بگیرد، 
معتقدم صادرات در بخش صنعت دارو و مواد 
اولیه دارو می تواند به جایگاهی دست یابد که 
جایگزین پتروشیمی شود. ضمن اینکه نوسازی 
ماشــین آلات در صنعت دارو هم یک موضوع 

مهم است.
برادران با اشــاره به اینکه مساله عمق تولید، 
موضوعی جدی است، اضافه کرد: پیوند صنعت 
دارو و صنعت شیمی می تواند یکی از چالش ها 
و اتفاقات مهم این نمایشگاه باشد. باید صنعت 
شــیمی را به عنوان صنعتی پایه هم در مقام 
گفتمان و هم در مقام اجرایی تقویت و پررنگ 
کرد، اتفاقی که می تواند به عنوان هدف، چالش 
و گفتمان در این نمایشگاه در نظر گرفته شود.

خانه های بالای ۵۰ متر در بافت 
فرسوده سنددار می شود

مدیرکل راه و شهرســازی اســتان هرمزگان 
گفت: از این پس مالکان خانه های بالای ۵۰ 
متر در بافت فرسوده می توانند برای دریافت 
ســند اقدام کنند. عباس کمالی بیان داشت: 
مردم در شــهربندرعباس برای نام نویســی 
می توانند به دفاتر پیشخوان دولت و در دیگر 
مناطق به اداره راه و شهرسازی شهرستان خود 

مراجعه کنند.
وی با اشــاره به اینکه مهلت دریافت سند در 
بافت فرسوده تا پایان امسال تمدید می شود، 
بیان کرد: پس از بارگذاری، مدارک به صورت 
الکترونیکی به اداره کل مسکن و شهرسازی 
ارجاع و مــوارد در کمیســیون های مختلف 
بررسی می شود و اگر دارای شرایط بودند کار 

واگذاری سند را آغاز می کنیم.
مدیرکل راه و شهرســازی هرمزگان با بیان 
اینکه این قانون شامل ساختمان های ساخته 
شده از ســال ۹۴ به بعد اســت، عنوان کرد: 
دریافت سند در بافت فرسوده تا ۲۰۰ متر به 
نرخ دولتی و بیشتر از ۲۰۰ متر براساس نرخ 
کارشناسی اســت، ولی زمین های تجاری بر 

اساس نرخ کارشناسی روز محاسبه می شود.
وی با اشاره به مشوق های طرح بافت فرسوده، 
تصریح کرد: مبلغ تسهیلات نیز ۵۵۰ میلیون 
تومان اســت که ۱۵۰ میلیون تومان از آن با 
ســود صفر درصد و تخفیف ۵۰ درصدی در 
پروانه ساختمانی اســت. کمالی با بیان اینکه 
۱۰۳ هزار نفر تاکنون در نهضت ملی مسکن 
نام نویسی کرده اند، اضافه کرد: سهمیه استان 
در حوزه شهری ۵۰ هزار و در حوزه روستایی 
۱۶ هزار واحد مسکن است و تاکنون ۳۰ هزار 

نفر واجد شرایط هستند.
مدیرکل راه و شهرســازی هرمزگان با اشاره 
به اینکه سامانه نام نویسی امسال چندین بار 
بازگشایی شده و مردم تا پایان سال نیز مجدداً 
هر بار به مدت دوماه مهلت نام نویسی دارند، 
اظهار کرد: تعهد دولت ۵۰ هزار واحد مسکن 
در هرمزگان است که در بخش های مختلف در 

اختیار مردم قرار می گیرد.

اخبار

شاخص تولید شرکت های 
صنعتی بورسی در خرداد 
ماه نســبت به ماه مشابه 
ســال قبل افزایــش ۲.۲ 
درصدی را تجربه کرده اما 
در مجموع رشد سه ماهه شاخص تولید فعالیت های 
صنعتی بورسی نسبت به بهار ســال گذشته ۵.۵ 
درصد بوده و شــاخص فروش این صنایع در بهار 
امسال نســبت به بهار سال گذشــته ۴.۳ درصد 

افزایش داشته است.
به گزارش وزارت اقتصاد، مرکز پژوهش های مجلس 
در گزارشــی به تحلیل و بررســی بخش حقیقی 
حوزه صنعت و معدن اقتصاد ایــران در خردادماه 
۱۴۰۲ پرداخت؛ تحلیل روند رشــد بخش صنعت 
از جنبه های مختلف، عاملی کلیدی در تحلیل های 
خُرد و کلان اقتصادی و یکی از ارکان تصمیم گیری 
در حوزه اقتصاد است. شاخص تولید بخش صنعت 
به دلیل تأثیر نوســانات ســطح فعالیت صنعت بر 
بخش های دیگر اقتصاد، به عنوان یک شاخص مهم 

اقتصادی کوتاه مدت مورد استفاده قرار می گیرد.
یافته های این گزارش نشــان می دهد طی خرداد 
سال ۱۴۰۲، شــاخص تولید شرکت های صنعتی 
بورسی نســبت به ماه مشابه ســال قبل با افزایش 
۲.۲ درصدی و نســبت به ماه قبل با افزایش ۰.۸ 
درصدی مواجه شــده  اســت. همچنین نسبت به 
ماه قبل شــاخص تولید و فــروش افزایش ۰.۸ و 
۰.۲ درصدی داشته اند که تحت تاثیر قطعی برق 

صنایع در خرداد ماه بوده اســت. در این ماه نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل، از بین ۱۵ رشته فعالیت 
صنعتی بورسی ۹ رشته فعالیت افزایش در شاخص 
تولید و ۶ رشــته فعالیت کاهش در شاخص تولید 
را تجربه کرده اند. گروه هــای »تجهیزات برقی«، 
»دارو«و »محصولات فلزی به جز ماشــین آلات و 
تجهیزات« بیشترین ســهم را در افزایش شاخص 
تولید و رشته فعالیت های »سایر کانی غیرفلزی« و 
»چوب و کاغذ« بیشترین سهم را در کاهش شاخص 

تولید داشته اند.
همچنین طی خردادماه سال ۱۴۰۲ نسبت به ماه 

قبل، رشته فعالیت های »تجهیزات برقی«، »سایر 
کانی غیرفلزی« و »خودرو و قطعات« بیشــترین 
سهم را در افزایش شاخص تولید و رشته  فعالیت های 
»کاشی و ســرامیک« و »شــیمیایی به جز دارو« 
بیشترین سهم را در کاهش شــاخص تولید ثبت 
کرده اند. طبق بررســی های صورت گرفته در این 
گزارش، طی خرداد ســال ۱۴۰۲، شاخص فروش 
شرکت های صنعتی بورسی نســبت به ماه مشابه 
سال قبل با کاهش ۱.۴ درصدی و نسبت به ماه قبل 

با افزایش ۰.۵ درصدی مواجه شده است.
در ایــن ماه نســبت بــه ماه مشــابه ســال قبل 

۱۰ رشــته فعالیت افزایش در شــاخص فروش و 
۵ رشــته فعالیت کاهــش در شــاخص فــروش 
داشته اند. رشته فعالیت های »کاشی و سرامیک«، 
»تجهیــزات برقی« و »لاســتیک و پلاســتیک« 
بیشــترین ســهم را در افزایش شــاخص فروش 
نسبت به ماه مشابه ســال قبل و رشته فعالیت های 
»محصولات فلزی به جز ماشین آلات و تجهیزات« 
 و »فلــزات پایه« بیشــترین ســهم را در کاهش 

شاخص فروش داشته اند.
همچنیــن در ایــن ماه نســبت بــه مــاه قبل، 
رشته فعالیت های »تجهیزات برقی«، »لاستیک و 
پلاستیک« و »سایر کانی غیرفلزی« بیشترین سهم 
را در افزایش شــاخص فروش و رشته فعالیت های 
»خودرو و قطعات« و »شــیمیایی به جــز دارو« 
بیشترین ســهم را در کاهش شاخص فروش ثبت 

کرده اند.
بر اساس این گزارش رشد سه ماهه شاخص تولید 
فعالیت های صنعتی بورسی نســبت به بهار سال 
گذشته ۵.۵ درصد و شاخص فروش این صنایع در 
بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته ۴.۳ درصد 
افزایش داشته اســت. بر این اساس در خرداد سال 
۱۴۰۲ نرخ رشد ماهیانه قیمت فعالیت های صنعتی 
بورسی رشد مثبت ۰.۶ درصدی را ثبت کرده است، 
همچنین رشد نقطه به نقطه با کاهش نسبت به ماه 
قبل، به ۱۶.۷ درصد رسیده است. میانگین سالیانه 
شاخص قیمت نیز در خرداد سال ۱۴۰۲ روند نزولی 
یک سال اخیر خود را ادامه داد و با ۴.۱ واحد درصد 
کاهش نســبت به ماه قبل، میــزان ۳۴.۷ درصد 

افزایش را نشان می دهد.

وزارت اقتصاد خبر داد:

رشد تولید صنایع بورسی 

بیــش از ۱۰۰۰ خــودروی 
وارداتی ترخیص شد

رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران دستور 
ترخیص یک هزار و ۱۳۳ خودروی وارداتی در 

این گمرک را صادر کرد.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران با حضور 
سرزده در گمرک غرب تهران، دستور ترخیص 
یک هــزار و ۱۳۳ خودروی وارداتــی در این 
گمرک را صادر کرد. این خودروها که بیش از 
۱۰ روز از اظهار آن گذشته به علت عدم تطابق 
تولید در پارکینگ گمرک دپو شده بود که با 
دستور رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران 
و اخذ تعهد قانونی واردکننــده برابر اظهاریه 

انطباق ترخیص شدند.
اســلام پناه در روند این بازدید سرزده تأکید 
کرد: خودروهایی که تأیید نوع و تطابق تولید 
داشته باشــند، در کمتر از ۲۴ ساعت بعد از 

اظهار ترخیص می شوند.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران با بیان 
اینکه مجوز واردات به واردکننده داده شــده 
اســت، افزود: خودروها پس از ورود و اظهار 
ترخیــص و انتظــار قیمت گذاری شــورای 
رقابت وارد بازار و شبکه توزیع می شوند. وی 
اظهارداشت: خودروهای وارداتی باید قابلیت 
پاس کردن اســتانداردهای قانونی ابلاغی و 
مدنظر را داشته باشــند. اگر واردکنندگان از 
مبدأ تأییدیه و تعهد اصالت همــراه با تأیید 
نوع خودرو را داشته باشند با اخذ تعهد قانونی 
واردکننده و یا روش هــای جایگزین از جمله 
برای خودروهای برند ترخیص انجام می شود. 
اســلام پناه اضافه کرد: عدم ترخیص خودرو 
فقط مربوط به نظامات اســتاندارد و گمرک 

نیست و بعضاً سایر عوامل نیز تعلل می کنند.

وزارت راه: بــا اخلال گران در 
بازار مسکن برخورد می کنیم

مشاور وزیر راه و شهرســازی با اشاره به فعالیت 
۱۷۰ هزار بنگاه املاک مجوزدار در کشور، گفت: 
اخلال گران در بازار مســکن شناســایی و با آنها 

برخورد می شود.
به گزارش تســنیم، سیدجواد ســادات فیرزنی 
اظهار کرد: بر اســاس اطلاعات به دست آمده و 
بررسی های انجام شده هم اینک نزدیک به ۱۷۰ 
بنگاه معاملات املاک مجوزدار شناسایی شدند 
که در حــال فعالیت هســتند.   وی ادامه داد: بر 
اســاس پیش بینی های پلیس اماکن و اتحادیه 
بنگاه معاملات املاک گفته می شود نزدیک به ۱۷ 
هزار واحد بنگاه معاملات املاک غیرمجاز در سطح 
کشور در حال فعالیت هستند که به نظر می رسد 

که این رقم بسیار بیشتر از رقم اعلام شده باشد.
وی توضیــح داد: با تاکیــد رییس جمهور در فاز 
نخست طرح ساماندهی بازار مسکن، شناسایی 
بنگاه های معاملات املاک در برنامه قرار گرفت که 
با کمک وزارت صمت، اتحادیه و اصناف اینکار در 
حال انجام است. همچنین مقرر شد تا بنگاه های 
معاملات املاکی که در بازار مسکن و اجاره، اخلال 
ایجاد می کنند شناسایی شوند که اینکار با کمک 

دستگاه های ذیربط در حال انجام است.
سادات تصریح کرد: هم در گزارش ها و گشت های 
میدانی و هم در گزارش های مردمی این واحدها 
در حال شناسایی است و با آنها برخورد خواهد شد.

مشاور وزیر راه و شهرسازی گفت: درصددیم که 
هم از نظر سیاستگذاری اقتصاد کلان بتوانیم در 
بازار مسکن و اجاره بها ثبات ایجاد کنیم و هم از 
منظر اقتصاد خرد بتوانیم اقداماتی را انجام بدهیم 
که انگیزه ها برای ورود سرمایه های به بازار تقویت 
شود و از رواج سوداگری در بازار مسکن ممانعت 
بعمل آید. سادات راه اندازی سامانه ثبت معاملات 
املاک و مستغلات را از اقدامات مهم وزارت راه و 
شهرسازی به موازات گشت های ارشاد عنوان کرد 
و افزود: سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات 
این امکان را برای موجران و مســتاجران فراهم 
کرده است تا به شکل ۲۴ ســاعته با یک سایت 
رسمی و معتبر بتوانند قراردادهای خود را به شکل 
رایگان ثبت کنند و در آن سامانه احراز هویت شوند. 
این سامانه مورد استقبال مردم قرار گرفته است و 
امکانی است که موجران و مستاجران می توانند از 

آن بهره مند شوند.
وی توضیح داد: بعد از یک دهه با کمک درگاه ملی 
مجوزهای وزارت اقتصاد و امور دارایی و همکاری 
وزارت صمت، شاخص های افراد دریافت کننده 

مجوز بنگاه معامله املاک در حال بازنگری است.
سادات گفت: مدرک تحصیلی مشاوران املاک باید 
حداقل دیپلم باشد و در تلاش هستیم تا با اصلاح 
یکسری از شاخص ها به سمت بنگاه داری حرفه ای 
برویم تا بتوانیم خدمات حرفه ای و تخصصی در 

حوزه مسکن بدهیم.
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استاندار اردبیل در شورای مسکن استان که پس از 
نشست وبیناری شورای عالی مسکن کشور برگزار 
شد، بیان کرد: بانک ها برای عقد قرارداد تسهیلات 
مسکن باید به موقع اقدام کنند. سیدحامد عاملی 
۹ مرداد در شورای مسکن استان با تأکید بر تسریع 
در اجــرای پروژه ها با توجه بــه محدودیت فصل 
کاری در استان اردبیل، افزود: استفاده از نیروی 
کار متناسب با حجم پروژه ها برای سرعت بخشی به 
روند اجرا ضروری بوده و با آن دسته از پیمانکارانی 
که سرعت کار مناسبی در اجرای واحدها نداشته 

باشند، مدارا نخواهد شد.
اســتاندار اردبیل با اشــاره بــه نیازمندی های 
اعلام شــده از ســوی پیمانکاران بــرای اجرای 
واحدهــای مســکونی، ادامــه داد: بر اســاس 
هماهنگی هــای انجام گرفتــه، نیازمندی هــای 
پیمانکاران از جمله آب، گاز، ســیمان و گازوئیل 
با مشارکت دســتگاه های مرتبط تأمین می شود 
و لازم است هر یک از دستگاه ها گزارش اقدامات 

خود را ارائه دهند.
عاملی با اشــاره به اجرای طرح نوســازی بافت 
فرسوده شهری و ارائه تســهیلات ویژه در صدور 
پروانه از سوی شــهرداری، تصریح کرد: ارائه آمار 
مقایسه ای از میزان پیشرفت نوسازی واحدهای 
فرسوده در این راستا توســط شهرداری ضروری 
اســت. وی اظهار کرد: در خصوص اجرای طرح 
جوانی جمعیت و واگذاری هــای زمین به صورت 
گروهی و انفرادی نیز راه وشهرسازی باید اقدامات 

لازم را در اســرع وقت انجام و گزارش آن را ارائه 
کند.

اســتاندار اردبیل همچنین با اشاره به تسهیلات 
ودیعه مسکن، واگذاری اراضی روستایی با هدف 
احداث مسکن و ماندگاری روستاییان، عقد قرارداد 
واحدهای مســکن در کمیته امداد و بهزیستی و 
مالیات خانه های خالی، گفت: لازم است گزارش 
اقدامات از سوی دستگاه های مرتبط برای نشست 

آتی شورای مسکن ارائه شود.
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی به بیان 
توضیحاتی درباره شــرایط اعطای وام مسکن از 
سوی بانک ها بر اساس قانون جهش تولید مسکن 
پرداخت. مجتبی یوســفی عضو هیأت رئیســه 
مجلس در برنامه تهران بیست درباره تأمین مالی 
نهضت ملی مسکن گفت: در قانون جهش تولید 
مسکن مقرر شــد بانک ها سال اول یعنی ۱۴۰۰، 
۳۶۰ همت به حوزه مســکن تخصیص دهند و و 
سال دوم یعنی ۱۴۰۱ باید ۵۰۰ همت به این حوزه 
تخصیص می دادند. یعنی در این دو سال باید ۹۰۰ 
همت وام پرداخت می شد. سیستم بانکی در این ۵ 
ماه اصلًا وام مسکن و سایر وام های خرد را پرداخت 

نکرده است.
وی ادامه داد: بانک مسکن ۳۴ درصد منابعش را 
به این خوزه تخصیــص داده، بانک ملی ۲ درصد، 
بانک سپه ۱۳ درصد بانک صادرات ۲ درصد، بانک 
تجارت ۳ درصــد، بانک ملت ۳ درصــد از منابع 
خود را صرف اعطای تسهیلات مسکن کرده اند. 

بانک های تجاری و خصوصی اصلًا همکاری برای 
اعطای تسهیلات مســکن ندارند. یوسفی با بیان 
اینکه در ســال جاری تاکنون ۲۵ همت به حوزه 
مسکن تخصیص داده شده است افزود: در نهضت 
ملی مسکن ۶ میلیون ثبت نام کردند و در نهایت 
۱ و نیم میلیون تأیید و به سیستم بانکی شدند و 
باز هم در نهایت ۴۰۰ میلیون در مســیر دریافت 
تسهیلات رســیده اند و در نهایت ۱۵۰ همت وام 

پرداخت شده است که باید ۹۰۰ همت می بود.
یوســفی در ادامه بیان کرد: در کشور ما اگر مردم 
حقوقشــان را اصلًا خرج نکنند ۳۵ ســال طول 
می کشد تا خانه دار شوند و اگر از درآمد خود یک 
سوم را پس انداز کنند ۹۰ سال باید انتظار بکشند 
تا خانه دار شوند. ساخت و ساز در دهه ۹۰ با پروژه 
مسکن مهر خیلی بالا رفت ولی به دلیل مشکلات 
آن این پروژه را کامــلًا متوقف کردیم که نباید به 

این صورت برخورد می کردیم.
وی در ادامه بیان کــرد: دو موضوع کاهش فاصله 
عرضه و تقاضا و کاهش سوداگری در تجربه مسکن 
کشورهای مختلف دنیا برای کاهش قیمت مسکن 
وجود دارد. مــا در کوتاه مدت از سیاســت های 
مالیاتی باید برای کنترل قیمت مســکن کمک 
بگیریم که در کوتاه مدت نتیجه هم داد. ۳ بانک 
مســکن، ملی و ملت ما بالای ۱۰۰ واحد مسکن 
دارند. ۳۰ هزار مورد از این واحدها معرفی شــده 
اند و اگر تعیین تکلیف نشــوند باید مالیات خالی 
بودن این خانه ها را بپردازنــد. بانک مرکزی نرخ 

تســهیلات ۱۸ درصدی را اعــلام نمی کند. وی 
ادامه داد: بنا بود نرخ تسهیلات از ۲۳ درصد به ۱۸ 
درصد کاهش پیدا کند که بانک مرکزی هنوز آن 
را ابلاغ نکرده است، از سوی دیگر دوره بازپرداخت 
این وام مسکن هم باید افزایش پیدا کند تا مردم 
بتوانند این وام را بگیرند و قســط آن را بپردازند. 
یوسفی گفت: برخی از وزارت خانه همکاری برای 
اعطای زمین های مازاد خود را ندارند مثل وزارت 
علوم و وزارت بهداشت که زمین های خود را الحاق 
نمی کنند و حاضر نیســتند این زمین ها تبدیل 
به مســکن شــود و حداقل در اختیار کارمندان 
 و اعضای هیأت علمــی و دانشــجویان متاهلی

 خودشان قرار بگیرند.
یوســفی در ادامه بیان کرد: در روســتاها با طرح 
هادی جلوی توســعه شــهرها را گرفته ایم و در 
شهرها با طرح جامع جلوی توسعه شهرها را گرفته 
ایم. ما باید به صورت کارشناســی شده و در نظر 
گرفتن تمام مؤلفه ها شــهرها را توسعه دهیم. هر 
منابعی در حوزه مســکن مثل مالیات و برگشت 
تسهیلات به صندوق ملی مسکن باید واریز می شد 
در سال ۱۴۰۱ و سال ۱۴۰۲ باید ۳۰ همت منابع 
گذاشته می شد ولی ۱۰ و نیم همت برای صندوق 
ملی مسکن گذاشته شــد. دولت می تواند زمین 
را بیاورد و انبوه ســازان و فعالان واقعی مســکن 
می توانند کمک کنند و چندین هزار واحد مسکن 

ساخته شود.

سرپرست سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه ۴۵ مرکز 
تجاری فعال در جهان داریم، گفت: دولت ســیزدهم 
اهتمام دارد تا از ظرفیت سازی تجاری بخش خصوصی 

در کشورهای مختلف حمایت کند.
»مهدی ضیغمی« در نخستین نشست هم اندیشی مراکز 
تجاری ایران در خارج از کشور، با اشاره به اینکه ایران از 
تمرکز و وابستگی بر صادرات نفتی و خام فروشی عبور 
کرده است، اظهار داشت: سال گذشته ۵۳ میلیارد دلار 
صادرات غیرنفتی را تجربه کردیم و نوسانات در این بخش 
به دلیل برخی تغییر و تحولات در حوزه نفت و کالاهای 
تولیدی وابســته به این منبع بوده که این روند نشــان 
می دهد نیاز به فاصله بیشتر از تولیدات نفتی وجود دارد.

وی با بیان اینکه پتروشیمی برای ایران درآمدزا و ارزآور 
است، تصریح کرد: کاهش دو میلیارد دلاری تجارت ایران 
در سه ماه نخست سال به دلیل تحولات نرخ ارز و تحولات 
بازار پتروشیمی بوده اســت، اما در بخش های صنعت، 
معدن و کشاورزی افزایش یا ثبات را تجربه کردیم که 
نشان دهنده عملکرد مثبت کشــور در این شاخه های 

تجاری است.
ضیغمی با بیان اینکه از دســتیابی به اهداف صادراتی 
برای تجارت کالاهایی با ارزش افزوده بالا فاصله داریم، 
خاطرنشــان کرد: وظیفه گســترش روابط تجاری و 
اقتصادی را برعهده داریم و سازمان توسعه تجارت نیز 
ترویج، توسعه و تمرکز را در دســتور کار قرار داده تا با 
اســتفاده از ابزارهای لازم به اهداف توســعه مبادلاتی 
دست یابد. سرپرست سازمان توســعه تجارت افزود: 
زیرساخت های تجاری، پایانه های صادراتی، برگزاری 

نمایشــگاه ها و اعزام و پذیرش هیات هــای تجاری از 
ابزارهایی است که سازمان توسعه تجارت برای گسترش 
روابط مبادلاتی از آن بهره می برد و کمیته ماده ۱۹ و ۵ نیز 

می تواند نقش بیشتری را در تسهیل تجارت ایفا کنند.
وی با تاکید بر اینکه مراکز تجاری در حوزه ترویج مبادلات 
نقش موثری دارند، تصریح کرد: رایزنان بازرگانی از دیگر 
ابزار دولتی است که برای صادرات تسهیلگری می کند و 
برای کمک به مواردی که عنصر دیپلماتیک نیاز دارد به 
حل مسائل کمک می کند؛ ۲۰ رایزن در حال حاضر فعال 

هستند که به ۴۰ نفر افزایش خواهد یافت.
ضیغمی خاطرنشــان کرد: مراکز تجاری در سال های 
گذشته فعالیت داشــتند، اما در هیچ دوره ای به اندازه 
دو سال گذشته با برنامه مدون و پشتیبانی لازم دولتی 
نبوده است؛ ۴۵ مرکز تجاری فعال در جهان داریم، اما 
کیفیت مهم تر از کمیت برای کشور اهمیت دارد و اگر 
بخشی بتواند در کشوری پایگاه توسعه تجاری ایجاد کند 
و از همکاری اقتصادی درجه سه به کشورهای نخست 
برســاند، دولت همکاری های لازم را انجام خواهد داد. 
معاون وزیر صمت تاکید کرد: دولت اهتمام دارد بخش 
خصوصی رشد کند، در خارج از کشور وظایف بیشتری را 

برعهده بگیرد و ظرفیت سازی کند.
وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه بین المللی ایران اکسپو 
در ماه های گذشته، گفت: ۶۰ درصد از شرکت کنندگان 
برای نخستین بار به ایران آمده بودند و فضای صنعتی 
کشــور برای آنها تازگی داشت که باید تمرکز بیشتری 
بر آن داشته باشیم تا تولیدات کشور بیشتر مورد معرفی 

قرار بگیرند.

انجمن واردکنندگان موبایل طی نامه ای پیشنهاداتی در 
حوزه اصلاحات برخی مقررات واردات موبایل به معاون 
اول رئیس جمهوری ارائه کرده و با اشاره به ممنوعیت 
واردات آیفون ۱۴ از سال گذشته، گفته که تخمین زده 
شده تاکنون ۱۲۰ هزار آیفون ۱۴ به ارزش بیش از ۱۵۰ 

میلیون دلار به طور غیرقانونی وارد کشور شده است.
به گزارش ایسنا، در نامه انجمن واردکنندگان موبایل به 
جلسه مشترک ۲۷ اردیبهشت ماه با کمیسیون اقتصادی 
معاون اول ریاست جمهوری اشــاره شده که هدف آن 
بررسی چالش های اساسی زنجیره تأمین و توزیع موبایل 
بود و راهکارهای پیشنهادی درباره چالش های کلیدی 
زنجیره تأمین و توزیع موبایل ارائه شده است. در بخش 
اول نامه به ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ و سوء استفاده از 

رویه مسافری اشاره شده است.
بر این اساس انجمن با اشاره به اینکه در حال حاضر همه 
موبایل های بالای ۶۰۰ دلار، به جــز آیفون ۱۴ فقط با 
منشــا ارز حاصل از صادرات خود وارد می شوند، گفته 
که موبایل های بالای ۶۰۰ دلار به دلیل افزایش تقاضا 
و کاهش عرضه با قیمت های غیرواقعی به دست مصرف 

کننده می رسد.
از طرف دیگر در نامه تاکید شده که آیفون ۱۴ همچون 
بســیاری از کالاهای موبایل، در چین توســط شرکت 
فاکسکان تولید می شود و هیچ قابلیت متفاوتی اعم از 
ارتباط ماهواره ای یا مــواردی از این قبیل ندارد و عملًا 
نسخه تکمیل شده آیفون ۱۳ است، اما در ردیف کالاهای 
ممنوع الورود قرار گرفته است. بنابراین این مدل تا یک 
اسفند با سوءاستفاده از رویه مسافری وارد می شده و ارز 

آن عموماً به طور قاچاق از کشور خارج شده و با روش های 
غیرشفاف در سامانه های گمرک ثبت شده است.

انجمن واردکنندگان موبایل همچنین تخمین زده که 
حجم واردات این کالا بیش از ۱۲۰ هزار گوشــی بوده، 
هر چند به علت جلوگیری از ثبت رسمی آمار آن، تعداد 
دقیق وجود ندارد. مجموع ارزش دلاری آن نیز بالغ بر 

۱۵۰ میلیون دلار تخمین زده می شود.
در این میان انجمن هشــدار داده که با توجه به رشــد 
تکنولوژی، روش های گوناگونی برای دورزدن سیستم 
رجیستری وجود دارد که عملًا آنتن را به آیفون ها ۱۴ 
بازمی گرداند و این ممنوعیت واردات صرفاً آســیب به 
دولت از منظر عدم تحقق درآمدی و آســیب اقتصادی 
به واردکنندگان که از فرصــت واردات این کالا محروم 
شده اند، به همراه داشته است. از طرف دیگر ورود حجم 
زیاد آیفون ۱۳ که عموماً کارکرده، رفرش یا غیراصلی 
هستند، باعث متضررشدن بخشی از مصرف کنندگان 

شده است.
همچنین انجمن موبایل هشدار داده که اگر استفاده از 
این روش های جدید به صرفه اقتصادی برای همه گوشی 
های پرمصرف و ارزان قیمت برسد، عملا طرح رجیستری 
کارایی خود را از دست خواهد داد و قاچاق مسافری بازار 

را خواهد گرفت.
در نتیجه این شرایط انجمن از معاون اول رئیس جمهور 
خواسته که برای کلیه مدل های برند آیفون و سامسونگ، 
مجوز ایجاد شناسه کالا صادر شود تا جلوی سوء استفاده 
از رویه واردات مسافری گرفته شود. در واقع آن ها خواهان 

رفع ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ شده اند.

۳ بانک بالای ۱۰۰ واحد مسکن دارند

تسریع بانک ها در عقد قرارداد تسهیلات مسکن 

برآورد ورود غیرقانونی بیش از ۱۲۰ هزار آیفون ۱۴ به کشورفعالیت ۴۵ مرکز تجاری ایران در جهان
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تقویت بخش خصوصی و تعاونی ها 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

جذب سرمایه گذاری یکی از اساسی ترین مولفه های توسعه بازار کار است و بدون دسترسی به منابع 
مالی نمی توان کار اساسی در حوزه اشتغالزایی انجام داد. ابته تحقق هدف گذاری دولت برای اشتغال زایی 
جدید مستلزم ثبات در محیط اقتصاد کلان، وجود منابع و امکانات و همچنین مشارکت فعال بخش 

خصوصی است. نکته دیگر اینکه بنگاه های نیمه فعال باید احیاء شوند.
تمرکز دولت بر بخش خصوصی اقدامی مثبت اســت که باید ادامه دار باشــد. این گفته کاملًا صحیح 
بوده که از طریق مشارکت و فعال کردن بخش خصوصی اشــتغال فراهم می شود. از آنجایی که دایره 

استخدامی دولت محدود بوده، پس این امر با بخش خصوصی مرتبط است.
هرچند بخش خصوصی هم مشکلات زیادی دارد. به دلیل تورم بالا، ریسک سرمایه گذاری بیشتر شده 
است. بنابراین چون با عدم قطعیت و عدم پیش بینی در بازار مواجه هستیم، امکان ورود این بخش نیز 
کاهش  یافته است. در واقع بخش خصوصی زمانی وارد می شود که امکان پیش بینی محیا باشد. در عین 
حال، از آنجایی که فرآیند تولید و خدمات، چند ماهه است، لذا بخش خصوصی تمامی مراحل از تهیه 
مواد اولیه تا پخش در بازار را در نظر می گیرد که متاسفانه در شرایط فعلی امکان پیش بینی برای این 

بخش وجود ندارد.
مهم ترین راه کار ایجاد اشــتغال توســعه بخش خصوصی اســت. اکنون ظرفیت های دولت پرشده و 
اگر بخواهیم شــغل ایجاد کنیم باید ســریعاً از اقتصاد دولتی عبور کنیم زیرا برخلاف وعده ها دولت 
هرسال بزرگ تر و اقتصاد هم وابسته تر می شــود. دولت برای ایجاد اشتغال هیچ راهی جز جستجو در 
بخش خصوصی ندارد و باید بخــش خصوصی واقعی را راه اندازی کند. بــرای اینکه بخش خصوصی 
 واقعی ایجاد شــود نیاز اســت تا فضای کســب وکار بهبود بخشــیده شــود و موانع و محدودیت ها 

برداشته شود.
دولت همچنین باید بخش تعاونی ها را توسعه بدهد و حساسیت هایی که روی بخش خصوصی وجود 
دارد را برطرف کند. با توسعه دادن بخش تعاونی هم به توسعه کار کمک می شود و هم نرخ بیکاری کمتر 
می شود. با بها دادن به بخش تعاونی و تقویت آن می توانیم فارغ التحصیلان و جوانان را در آنجا مشغول 
به کارکنیم. اگر دولت سریعاً بخش خصوصی و تعاونی ها را تقویت کند می توان امیدوار بود که در یک 

سال آینده ظرفیت یک میلیون شغل را ایجاد کرد.

بررســی آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد در 
خردادماه امسال هفت میلیون و ۹۰۰ فقره چک به 
ارزش ۵۰۳ هزار میلیارد تومان مبادله شده که نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد سه درصد رشد داشت. بانک 
مرکزی خلاصه آمارهای چک هــای مبادله ای در 
خرداد ۱۴۰۲ را منتشر کرد. طبق این آمار علاوه بر 
رشد تعداد چک های مورد استفاده مبلغ چک های 

مبادله شده نیز ۴.۶ درصد رشد داشت.
در زمان مذکور در پایتخت ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار 
فقره چک به ارزش ۲۴۶ هزار میلیارد تومان مبادله 
شده که در مجموع ۳۲.۶ درصد چک های مبادله ای 
را به خود اختصاص داده اســت. اصفهان با ۱۰.۶ 

درصد و خراســان رضوی با ۶.۹ درصد بیشترین 
سهم چک های مبادله ای را نسبت به سایر استان ها 
داشتند. در خردادماه امسال از میان هفت میلیون و 
۹۰۰ فقره چک مبادله ای هفت میلیون و ۳۰۰ هزار 
فقره چک به ارزش ۴۴۵ هزار میلیارد تومان وصول 
شد که در مقایسه با ماه قبل از نظر تعداد ۲.۴ درصد 

و از نظر ارزش ۳.۵ درصد رشد داشت.
مطابق آمار اعلامــی بانک مرکــزی از کل تعداد 
چک های مبادله شــده ۹۱.۷ درصــد و از حیث 
ارزش نیز ۸۸.۴ درصد چک ها وصول شــده است. 
در خردادماه در اســتان تهران از ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار فقره چک به ارزش ۲۲۲ هزا رمیلیارد تومان 

وصول شد که از حیث تعداد ۹۲.۱ درصد و از نظر 
 ارزش ۹۰ درصد از کل چک های مبادله ای وصول 

شده است.
در آخرین ماه بهار ۱۴۰۲ در کل کشور حدود ۶۵۹ 
هزار فقره چک به ارزش ۵۸هــزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان چک وصول نشده است که در مقایسه با ماه 
قبل از نظر تعداد ۹.۷ درصد و از حیث مبلغ ۱۳.۹ 
درصد میزان چک های برگشتی افزایش داشت. در 
ماه مذکور از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شده 
به ترتیب ۸.۳ درصد و ۱۱.۶ درصد برگشــت داده 
شده است. در پایتخت ۲۰۴ هزار فقره چک به ارزش 

۲۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان وصول نشده است.

سازمان شیلات با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: براساس 
ضوابط و مقررات ســازمان شــیلات ایران که به طور 
رسمی اعلام شــده، حضور تمام شناورهای خارجی در 
آب های کشور همچنان ممنوع است. مدیرکل دفتر صید 
سازمان شیلات ایران درباره صید ترال و تکذیب حضور 
کشــتی های خارجی در آب های کشور گفت: از ابتدای 
آذر ماه سال ۱۳۹۹ با هدف آیش و پایش ذخایر فانوس 
ماهیان در دریای عمان و براساس موافقتنامه سه جانبه ای 
که بین سازمان شیلات ایران، موسسه تحقیقات علوم 
شــیلاتی و فراکسیون محیط زیســت مجلس شورای 
اسلامی منعقد شد، دوره زمانی دو ساله ای مورد توافق 
قرار گرفت و ایــن دوره در آذر ماه ۱۴۰۱ خاتمه یافت و 
تاکنون نیز کشتی های صید صنعتی ترال فعال نشده اند .

رضا عباسپور نادری افزود: منابع ارزشمند آبزیانی از گروه 
فانوس ماهیان در صیدگاه های دور از ساحل دریای عمان 
وجود دارد که براساس پژوهش ها و مطالعاتی که توسط 
موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور، به عنوان مراجع 
رسمی انجام شده و ســابقه آن به بیش از نیم قرن اخیر 
برمی گردد، میزان ذخایر فانــوس ماهیان ۲.۳ میلیون 
تن برآورد شده که میزان برداشــت مجاز ۲۰۰ تا ۳۰۰ 

هزار تن از این ذخیره ارزشــمند اعلام شده است. وی 
خاطرنشــان کرد: با رویکرد احتیاطــی، بهره برداری از 
 حدود ۱۰۰ هزار تــن از این ذخیره به طور ســالانه در 

دستور کار است.
مدیرکل دفتر صید سازمان شیلات ایران با اعلام این که 
ذخایر فانوس ماهیان می تواند در تولید فرآورده هایی چون 
آرد یا پودر ماهی مورد استفاده قرار گیرد، خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر به دلیل نیازی که به پودر ماهی در کشور 
وجود دارد، بخش اعظمی از طریق واردات تامین  شده و 
مورد مصرف قرار می گیرد .وی تاکید کرد: سیاست های 
توسعه ای چون پرورش میگو و ماهیان دریایی در قفس، 
می تواند نیاز کشور به استفاده از این فرصت ها و ظرفیت ها 

را دوچندان کند.
نادری همچنین گفت: براساس ضوابط و مقررات سازمان 
شیلات ایران که به طور رسمی اعلام شده است، حضور 
تمام شناورهای خارجی در آب های کشور ممنوع و اجازه 
فعالیت در آب های ایران داده نشــده است و به صراحت 
اعلام شــده که تمام شاغلان در شــناورهای صیادی، 
شرکت های صیادی مربوطه، کارگزاران و تمام عوامل باید 

ایرانی باشند و از اتباع خارجی استفاده نشود.

نایب رئیــس دوم اتاق اصنــاف ایران بــر ضرورت 
یکپارچه سازی بازرسی  نهادهای مختلف از واحدهای 

صنفی تاکید کرد.
به گزارش اتاق اصناف ایران، مراد بدری با بیان اینکه 
اصناف با چندین مشکل جدی مواجه هستند که از آن 
جمله می توان به عدم ثبات نرخ ارز و بی ثباتی قیمت 
کالاهای تولید داخل و تأثیر منفی آن بر بازار اشاره کرد 
و اظهار داشت: انتظار می رود کالاهای تولیدی دست 
کم سه ماه، ثبات قیمت داشته باشند اما به دلیل عدم 
ثبات نرخ ارز و تأثیر آن بر واردات مواد اولیه این امر بعضاً 
ناممکن شده است. با این حال معتقدیم برای چنین 
مشکلی، راه کارهایی می توان اندیشید تا فروشنده و 
توزیع کننده به جای برنامه ریزی های روزانه، بتوانند 

پیش بینی های چند ماهه داشته باشند.
وی افــزود: از دیگر مشــکلات واحدهــای صنفی، 
بازرسی های متعدد توسط نهادهای مختلف از جمله 
تعزیــرات، وزارت جهاد کشــاورزی، وزارت صمت، 
اتحادیه و اتاق اصناف و… اســت کــه برای فعالان 
صنفی دست و پا گیر شــده و مجبور هستند زمان 
زیادی برای فرایند بازرســی صرف کننــد. ما بر این 

عقیده ایم که این بازرســی ها باید یکپارچه شــوند. 
نایب رئیس دوم اتاق اصنــاف ایران مالیات و اینتاکد 
را از اصلی ترین مشکلات اصناف دانست و تاکید کرد: 
دولت معتقد است که سهم اصناف در مالیات، تنها ۵ 
درصد است. با وجود این با توجه به هزینه های تحمیلی 
به اصناف طی سال های گذشته از جمله کرونا، رکود و 
تورم، افزایش حقوق و دســتمزد، افزایش سرسام آور 
اجاره واحدهای صنفی و... ایــن مقدار برای برخی از 
واحدهای صنفی غیرقابل پرداخت اســت. لذا انتظار 
می رود این ســهم ۵ درصدی نادیده گرفته شــود یا 
کمتر شود تا اصناف دچار ورشکستگی نشده و بتوانند 
خدمات بهتری ارائه دهند؛ ضمن اینکه از آسیب های 
 اجتماعی تعطیلی واحدهای صنفی و افزایش بیکاری 

جلوگیری شود.
بدری اظهار کرد: تأخیر در اصلاح قانون نظام صنفی، 
روند انجام کارهای صنفی را تحت تأثیر منفی قرار داده 
است و انگیزه های کاری برای هیأت رئیسه اتاق های 
اصناف و هیأت مدیره اتحادیه ها را برای تلاش هر چه 
بهتر به منظور تداوم فعالیت در تشکل های صنفی طی 

دوره های بعدی را گرفته است.

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن از 
اختصاص ۳۳ هزار هکتار از زمین های وزارت 
راه و شهرسازی برای طرح نهضت ملی مسکن 

خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، ارســلان 
مالکی معاون وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
آخرین جزئیات تأمین زمین طرح نهضت ملی 
مسکن را تشــریح کرد و گفت: قانون جهش 
تولید مسکن دارای وظایف زیادی است چیزی 
که بر عهده ما اســت تأمین زمین آن بوده و 
چیزی که در این خصوص محقق شده است 
بالغ بر ۳۳ هزار هکتار از اراضــی وزارت راه و 
شهرسازی است که بر اساس قانون در اختیار 

طرح نهضت ملی مسکن قرار گرفته است.
وی افزود: ۲۴ هزار هکتار زمین هم در انتظار 
الحاق به محدوده شهرها اســت. معاون وزیر 
راه و شهرسازی در خصوص شناسایی اراضی 
دارای استعداد ساخت و ساز و اختصاص آنها به 
طرح نهضت ملی مسکن نیز اعلام کرد: ۱۶ هزار 
هکتار از اراضی بخش خصوصی را شناسایی 

کردیم و توافق شــده برای طرح نهضت ملی 
مسکن از آنها استفاده کنیم. مدیرعامل سازمان 
ملی زمین و مسکن در خصوص ماده ۸ قانون 
جهش تولید و اجازه تغییر کاربری اراضی نیز 
تصریح کرد: بیش از ۲ هزار هکتار زمین در این 

بحث عملیاتی شده است.
ارســلان مالکی ادامه داد: ماده ۱۱ این قانون 
نیز تکلیف مقدمات الحاق اراضی را مشخص 
کرده که بر همین مبنا بالغ بر ۲۴ هکتار زمین 
را در دســتور کار داریم. این مدیر ارشد بخش 
مسکن در توضیح ماده ۱۲ قانون جهش تولید 
مسکن نیز اعلام کرد: این ماده بر بازپس گیری 
زمین ها اشاره دارد که در این بخش تاکنون در 
خصوص ۲ هزار هکتار زمین اقداماتی صورت 

گرفته است.
آخریــن وضعیــت مکان یابی شــهرک ها، 
محدودیت های این مکان یابی ها، همکاری با 
نهادها، فرایندهای ساخت، شناسایی اراضی 
دولتی و موانع طرح نهضت ملی مســکن نیز 

مواردی را مطرح کرد.

مدیرکل دفتر بهســازی امور تولید ســازمان امور عشــایر 
کشــور گفت: عشــایر کشــور حدود ۲۸.۵ میلیــون راس 
دام در اختیــار دارند و حــدود ۲۰۰ هزارتن گوشــت تولید 
می کنند. داریــوش نعمت اللهــی با بیان اینکه بر اســاس 
آخرین آمار ثبتی مبنایی، عشــایر کشــور دارای جمعیتی 
حدود ۲۵۲ هزار خانــوار )بالغ بر یک میلیــون و ۱۱۵ هزار 
نفر( هســتند، گفت: عشــایر کشــور حدود ۲۸.۵ میلیون 
راس دام در اختیــار دارند و بهره بردار حــدود ۳۵.۵ میلیون 
 هکتــار از مراتــع کشــور یعنی حــدود ۴۲ درصــد مراتع 

هستند.

وی ادامه داد: عــلاوه بر این عشــایر دارای ۷۹۰ هزار هکتار 
اراضی کشاورزی هستند و حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار متر 
مربع صنایع دستی داری و حدود ۸۰ هزار مورد صنایع دستی 

غیرداری و حدود ۳۳۰ هزارتن شیر تولید می کنند.
مدیرکل دفتر بهسازی امور تولید سازمان امور عشایر کشور 
اضافه کرد: عشــایر همچنیــن تولید بالغ بــر ۴ میلیون تن 
محصولات زراعی و دامی را بر عهده دارنــد که ارزش ریالی 
تولیدات آنها بالغ بر ۱۳۵ هزار میلیارد تومان است. وی با اشاره 
به اینکه عشایر کشور حدود ۲۰۰ هزار تن تولید گوشت را بر 
عهده داشته و به بازار عرضه می کنند، گفت: سهم عشایر در 

تولید حدود ۲۵ درصد اســت که نقش موثری در تعادل بازار 
گوشت کشور دارند.

نعمت اللهی همچنین تصریح کرد: دام عشــایر مســتقیما 
وابسته به مرتع است و مســتقیما تحت تاثیر حوادث قهری 
و خشکسالی قرار می گیرد و ممکن است دچار نوسان شود. 
همچنین نوسانات قیمت علوفه در تولیدات عشایر موثر است، 
اما با این حال راهبردهایی برای تامین علوفه عشایر وجود دارد.

وی با اشاره به اینکه طرح زنجیره تولید گوشت قرمز دام عشایر 
یکی از این راهبردهای ســازمان امور عشایر است، گفت: اگر 
سازمان امور عشایر بتواند تمام حلقه های زنجیره تولید را به 

اجرا در بیاورد واسطه های غیرضرور حذف خواهند شد و قیمت 
دام عشایر به قیمت بازار نزدیک می شود و ارزش افزوده آن به 
جیب تولیدکننده و مصرف کننده می رود. این مقام مسئول 
در سازمان امور عشایر اضافه کرد: طرح زنجیره تولید سابقه 
۱۰ ساله دارد. البته از سال  ۱۳۹۱ این طرح به صورت محدود 

به اجرا درآمد، ولی هنوز حلقه های بازار تکمیل نشده است.
مدیرکل دفتر بهسازی امور تولید سازمان امور عشایر کشور 
با بیان اینکه ۴ طرح برای ســازمان امور عشایر تعریف شده 
است، اظهار کرد: یکی از آنها طرح زنجیره تولید گوشت قرمز 
دام عشایر  با رویکرد جدید بوده که علاوه بر بحث پرواربندی 

بحث به گزینی و مدیریت تولید مثل و آموزش را در نظر گرفته 
است تا در این راستا بهره وری دام را با خوراک مناسب افزایش 
دهند که در این راستا تسهیلاتی به دامداران عشایری برای 

تهیه علوفه تزریق می شود.
وی در پایان گفت:سال گذشــته حدود ۴۲۵ میلیارد تومان 
تســهیلات از تبصره ۲ بند ب مــاده ۵۲ صندوق توســعه 
ملی بین عشــایر توزیع کردیم. ســال جاری هــم از محل 
مانده ســال گذشــته حدود ۱۷۵ میلیارد توزیع شــده که 
 در آینده هم منابعی کــه به صندوق اختصاص داده شــده 

توزیع می شود.

باقــری گفــت: نزدیک بــه ۳۷ هزار مشــترک 
پرمصرف قطعی آب داشته اند که ۲۴ هزار مورد 
آن مربوط به مشترکان مســکونی است. رسول 
باقری معاون درآمــد و امور مشــترکین آبفای 
استان تهران گفت: از ابتدای امسال تا سوم مرداد 
برای نزدیک بــه ۳۷ هزار مشــترک پرمصرف و 
بدمصرف محدودیت و قطعی ایجاد شــده است. 
نزدیک به ۱۳ هزار مورد از این مشــترکان موارد 
غیر مســکونی اســت و حدود ۲۴ هزار مورد هم 
 برای مشــترکان مســکونی محدودیــت ایجاد 

شده است.
او با اشاره به اینکه طرح قطعی آب پرمصرف ها به 

منظور اصلاح رفتار انجام می شود.گفت: این طرح 
باعث شده سرانه مصرف ما نسبت به ۴ ماهه سال 
گذشــته از ۱۶.۴ متر مکعب به ازای هر خانواده 
طی یک ماه به ۱۵.۵ مترمکعب برسد و به عبارتی 
حدود ۶ درصد کاهش پیدا کرده است. قطعی آب 
برای مشترکان خانگی از ۸ تا ۶ بعدازظهر اعمال 

می شود.
به گفتــه باقــری، در اوج مصــرف تقاضای آب 
تهران بــه ۵۹ هزار لیتــر بر ثانیه می رســد که 
عدد بزرگــی اســت. گرمــای هوای امســال 
 هم بــالا بودن کــه به ایــن موضــوع دامن زده 

است.

این مقام مســئول ادامه داد: در طبقات مصرف 
آب نســبت به ســال گذشــته خوش مصرف ها 
که تا ســقف الگو مصرف دارند، ۱۱ درصد رشد 
داشــته اند و پرمصرف ها که مصرفی بین ۱۴ تا 
۲۸مترمکعب دارند کاهش ۷ درصدی داشــته 
اند. تعــداد مشــترکان بدمصرف هم کــه فراتر 
از ۲۸ مترمکعــب مصرف می کننــد، ۲۵ درصد 
کاهش پیدا کــرده اند که ارقــام جالب توجهی 
اســت. باقری گفت: در حال حاضــر ۳۶ درصد 
مشترکین ما خوش مصرف هستند و پرمصرف ها 
 و بد مصرف ها به ترتیب ۵۲ و ۲ درصد مشترکان 

را شامل می شوند.

معــاون اشــتغال وزارت 
از مجمــوع  کارگفــت: 
منابع نقــدی و اوراق برای 
اشــتغال مقرر شد حدود 
۲۰هــزار میلیــارد تومان 
از ســوی دســتگاه های مختلف طی ۳ماه آینده 
اختصاص پیدا کنــد. هفت مرداد ماه ششــمین 
جلسه شــورای عالی اشــتغال با حضور آیت الله 
رئیســی. رئیس جمهور کشــورمان برگزار شــد. 

رئیس جمهور  با تأکید بر اجــرای به موقع قوانین 
مصوب مربوط به اشــتغال از ســوی دستگاه های 
مرتبط، آسیب شناســی وزارتخانه های کم کار در 
ایجاد اشــتغال را خواستار شــد. وی با بیان اینکه 
اعتبارات شــرط لازم برای ایجاد اشــتغال است، 
اما شــرط کافی نیســت، افزود: بارها اتفاق افتاده 
که با ابتکار و تغییر رویکــرد یا مدیریت، یک واحد 
 تولیدی مشــکل دار، احیا شــده و به چرخه تولید 

بازگشته است.
رئیس جمهور تملک واحدهای تولیدی از ســوی 
بانک ها و توقف تولید را خلاف سیاست اشتغال زایی 

دانســت و تأکید کرد: هیچ واحــد تولیدی نباید 
به دلیل بدهی به نظام بانکی تعطیل شود و بانک ها 
بازپرداخت تسهیلات خود را از مسیرهای دیگری 
پیگیری نمایند. رئیسی توجه ویژه به حرفه آموزی 
از طریق تقویت هنرســتان های فنــی و حرفه ای 
را یکی از راه های مؤثر و زمینه ســاز ایجاد اشتغال 
برشمرد و شورای اشتغال را مکلف کرد راهکارهای 
کمک به آمــوزش و پرورش بــرای فعال تر کردن 
این بخش را بررســی و ارائه نماید. محمود کریمی 
بیرانونــد. معاون اشــتغال وزارت کار نیــز درباره 
جلسه شورای عالی اشتغال در گفت وگویی درباره 

جلسه شورای عالی اشــتغال بیان کرده است: در 
این جلســه پیگیر مصوبات جلســات قبلی شورا 
بودیم و همچنین گزارشــی از وضعیت بیکاری در 
کشــور شــامل کاهش یک درصدی نرخ بیکاری 
در بهار امسال نســبت به ســال ۱۴۰۱ و کاهش 
 نرخ بیکاری فــارغ التحصیلان و زنــان و جوانان 

بررسی شد.
به گفته ی بیرانوند یکی از تأکیدات جلسه شورای 
عالی اشتغال برای اعتبارات تبصره ۱۸ قانون بودجه 
۱۴۰۲ در مورد اشــتغالزایی بود. مطابق تأکیدات 
مقرر شد که این تأمین مالی از سوی سازمان برنامه 

و بودجه و وزارت اقتصاد انجام شود.
وی گفت: قســمتی از منابع مربوط به اشتغال در 
دســتگاه های اجرایی کشــور موجود است که در 
نشست شــورای عالی اشــتغال تأکید شد که این 
منابع هرچه ســریع تر برای ذی نفعان اشتغال آزاد 
شود؛ در این زمینه اعلام شد ۴ هزار میلیارد تومان 
به صورت نقدی در اختیار دســتگاه های مختلف 

برای ایجاد اشــتغال وجود دارد. همچنین بیش از 
۱۶ هزار میلیارد تومان هــم اوراق وجود دارد که 
مجموعه این دو رقم به بیــش از ۲۰ هزار میلیارد 
تومان می رسد که باید از سوی دستگاه های مختلف 
 ظرف ۳-۲ ماه آینده برای ایجاد اشتغال اختصاص 

پیدا کند.
 کریمی بیرانوند گفت: یکی تاکیدات رئیس جمهور 
بحث تقویت هنرستان ها بود که در سومین جلسه 
شورای عالی اشتغال در سال جاری گزارشی ارائه 
کرد که قرار است از محل کمک های فنی و اعتباری 
منابعی برای تقویت هنرستان ها در سراسر کشور 

اختصاص پیدا کند.
معاون توســعه کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی درباره اختصــاص ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار برای حساب های پیشرفت و عدالت از سوی 
سازمان برنامه و بودجه  گفت: بله، این گونه است. 

اولین منابع حســاب پیشــرفت و عدالت به مبلغ 
۱۵۰۰ میلیــارد تومان از ســوی ســازمان برنامه 
اختصاص داده شــده و چون مدیریــت منابع این 
تبصره در اختیار وزارت اقتصاد اســت، تا کمتر از 
یک ماه آینده این منابع به حســاب های پیشرفت 
و عدالت واریز خواهد شد و اولین تسهیلات از این 
 حساب ها برای ایجاد اشتغال در استان ها پرداخت 

خواهد شد.
کریمــی بیرانونــد همچنیــن در مــورد بحــث 
جلوگیــری از تملک واحدهای تولیــدی به دلیل 
بدهی بانکی، گفت: در این جلســه شــورای عالی 
اشــتغال، بانک مرکــزی و وزارت اقتصاد موظف 
شدند که بانک ها به خاطر بدهی بنگاه های تولیدی 
از سوی بانک تملک و کارگران واحدهای تولیدی 
 بیکار نشــوند و اطلاعــات آن باید از ســوی بانک 

مرکزی اعلام شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲۰هزار میلیارد تومان منابع برای اشتغال تا ۳ماه آینده اختصاص می یابد

تامین منابع مالی طرح های اشتغال آفرین

۹۲ درصد چک های صادره پاس شد

یکپارچه سازی بازرسی  نهادها از واحدهای صنفیحضور شناورهای خارجی در ایران ممنوع است اختصاص ۳۳ هزار هکتار زمین به طرح نهضت مسکن

سهم ۲۵ درصدی عشایر در تولید گوشت

قطع آب ۳۷ هزار مشترک پرمصرف از ابتدای سال
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آخر
 کسب و کار

به منظور برگزاری نمایشگاه کتاب؛
تقدیر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از مدیرعامل شرکت 

ارتباطات زیرساخت
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از رئیس شرکت ارتباطات زیر ساخت به منظور برگزاری 
شایسته سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران قدردانی کرد. به گزارش شرکت 
ارتباطات زیر ساخت، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اهدای لوح سپاس از حمایت، همراهی 
و همکاری ارزشــمند مهندس جعفر پور معاون وزیر، رئیس هیأت مدیره و مدیر عامل 
شرکت ارتباطات زیرساخت در برگزاری شایسته سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی 

کتاب تهران قدردانی کرد.
در نامه قدردانی محمدمهدی اسماعیلی وزیرفرهنگ و ارشاد اسلامی خطاب به مهندس 
جعفر پور معاون وزیر، رئیس هیأت مدیره و مدیر عامل شرکت ارتباطات زیرساخت آمده 

است:
»به فضل الهی، سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به عنوان رویدادی معتبر 
در عرصه جهانی و جشن بزرگ پارسی زبانان علاقه مند به کتاب و کتابخوانی در داخل 
کشور برگزار شد و برگ زرینی به کارنامه خدمات فرهنگی دولت مردمی افزود، پیشرفت 
کیفی این رویداد سترگ ملی، بی تردید مرهون تلاش فراگیر و همیاری نهادهای مختلف 

از جمله همکاری ارجمند آن مجموعه است.
کوشش ارزشمند جنابعالی و دست اندرکاران در برپایی موفقیت آمیز این رخداد کم نظیر 
را ارج می نهم و از این که بار دیگر تأکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی )مدظله العالی( در 
پرداختن به موضوع کتاب و کتابخوانی اجابت گردید و این نمایشگاه پررونق تر و باشکوه تر از 
هر سال به منصه ظهور رسید، سپاسگزارم و بهروزی روز افزون شما را در خدمت به فرهنگ 
غنی اسلامی _ ایرانی از درگاه خداوند متعال خواستارم. امید که تداوم این همکاری ها 

پیش از پیش برای ارتقا و توسعه فرهنگ مکتوب کشور بیافزاید.«

آغاز اجرای نظام جدید ارزیابی و حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان
فرآیند حمایت از شرکت های دانش بنیان

بر اساس نظام جدید ارزیابی و حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان، حمایت ها از 
شرکت های دانش بنیان رنگ و بویی تازه به خود گرفت. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع 
رســانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، فرآیند ارزیابی 
شرکت های دانش بنیان با تدوین نظام جدید ارزیابی که با تکیه بر تجربیات حاصل از یک 
دهه اجرای قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان و توجه جدی به اثرگذاری و میزان 

رشد شرکت ها تدوین شده وارد فاز تازه ای شده است.
دوره جدید حمایت و توسعه شرکت های دانش بنیان، مبتنی بر نقش آفرین ساختن این 
شرکت ها در اقتصاد و زندگی جامعه است. در نظام ارزیابی جدید شرکت های دانش بنیان، 
با یک رویکرد و نگرش جدید، ضمن پوشش نقاط ضعف نظام قبلی، سرفصل ها و راهبردهای 
تازه متناسب با ویژگی  زیســت بوم اقتصاد دانش بنیان تعریف شود تا نقش شرکت های 

دانش بنیان در اقتصاد و تحول جامعه افزایش یابد.
بر همین اساس در نظام جدید ارزیابی و حمایت از شــرکت ها و موسسات دانش بنیان 
تاکید شده اســت که حمایت های مورد نظر قانون، صرفاً برای توسعه و تولید کالاها و 
خدمات دانش بنیان تأییدشده و حمایت مالیاتی از کلیه شرکت های دانش بنیان مطابق 
مصوبات شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان خواهد بود. چنانچه شرکت های 
دانش بنیان، متقاضی استفاده از انواع حمایت ها برای توسعه محصول جدید خود باشند، 
محصول جدید آنها در قالب نمونه جدید توسط دبیرخانه بررسی و در صورت دارا بودن 

شرایط تایید می شود.
در این نظام جدید آمده است که شرکت های تایید شده، به منظور استفاده از حمایت ها و 
تسهیلات مدنظر قانون، علاوه بر معیارهای ماده 1 باید معیارهای خاص حمایت و تسهیلات 
درخواستی را احراز کنند. صندوق نوآوری و شــکوفایی موظف است برنامه حمایت از 
شرکت های دانش بنیان شامل میزان و شــرایط برخورداری از تسهیلات آن صندوق را 

متناسب با دسته بندی ارائه شده در این آیین نامه تدوین و به کارگروه ارایه کند.
در صورتی که اهداف مصوب تعیین شده در برنامه رشد شرکت در مورد کالاها/خدمات 
دانش بنیان تایید شده محقق نشود، دبیرخانه می تواند آن محصول را از فهرست محصولات 
دانش بنیان شرکت خارج کند. شرکت های دانش بنیان سالانه بر مبنای شاخص های رشد 
مصوب دبیرخانه از قبیل سهم فروش دانش بنیان، تعداد نیروی انسانی بیمه شده و سایر 
شاخص های اعلامی از ســوی دبیرخانه، رتبه  بندی شده و متناظر با امتیاز کسب شده، 
می توانند از حمایت های ذیل قانون بهره مند شوند. در صورت نرسیدن شرکت به اهداف 
برنامه رشد مصوب خود، حمایت¬ها محدود و در صورت لزوم تا زمان تحقق اهداف توافق 

شده، قطع خواهد شد.
پرونده شــرکت هایی که در عمل به تعهدات خود دارای سابقه سوء هستند )در زمینه 
بازپرداخت تسهیلات، سوءاستفاده از حمایت هایی از قبیل مالیات، بیمه و...(، بررسی خواهد 
شد. در صورت هرگونه تخلف شرکت در استفاده از حمایت های قانون برای مقاصد دیگر، 
ضمن محرومیت از استفاده مجدد از این حمایت ها، مشمول مجازات های موضوع ماده 
)11( قانون حمایت نیز هست. حمایت هایی که به هر دسته از شرکت ها تعلق می گیرد، از 

سوی کارگروه یا سایر مراجع ذی صلاح تعیین می شود.

برای ساخت فضاپیما در فضا؛
قطعات الکترونیکی چاپی در فضا آزمایش شدند

مهندسان قطعات الکترونیکی چاپی در فضا را به طور موفقیت آمیز آزمایش کردند. این 
فناوری در طراحی، ســاخت و صرفه جویی در فضای موجود تاثیــر دارد و قابلیت های 
ارتباطاتی را ارتقا می دهد. به گزارش اینترستینگ انجینرینگ، مهندسان سعی دارند 
در گستره فضا، مرزهای نوآوری را وسیع تر کنند تا با کمک تجهیزات کمتر، فعالیت های 
بیشــتری انجام دهند. فضاپیماهای امروزی مجهز به حسگرها، سیستم های ناوبری و 
کنترل و همچنین قطعات کنترلی الکترونیک هستند که از فضای موجود بیشترین بهره 

را می گیرند.
در همین راستا بت پاکت مهندس هوافضا و مارگارت ساموئلز مهندس الکترونیک مرکز 
فضایی گدارد ناسا در مریلند، یک ماموریت جســورانه را آغاز کرده اند. آنها می خواهند 
کارآمدی قطعات الکترونیکی چاپی که در فضا آماده می شوند را ثابت کنند. این نوآوری 
انقلابی چگونگی طراحی و ساخت فضاپیما در ماموریت های فضایی آینده را دگرگون 

می کند.
طرح اولیه این تحقیق ساده اما قدرتمند اســت. محققان براساس این طرح سعی دارند 
به جای ماژول های الکترونیــک معمول مدارهای هیبریدی چاپی توســعه دهند که 
می توان آنها را به طور مســتقیم روی فضاپیما ســاخت. این مدارها به اندازه ای نازک 
هستند که چشم غیرمســلح نمی تواند آن را تشــخیص دهد. ضخامت آنها حدود ۳۰ 
میکرون یا نصف ضخامت موی انسان است. مزایای احتمالی این فناوری آنی است و از 
 حفظ فضای ارزشــمند در فضاپیما تا افزایش کاربردهای آنتن و فرکانس های رادیویی 

را در بر می گیرد.
در ۲۵ آوریل یک موشک اکتشــاف تغییرات جوی از مقر فضایی والوپس ناسا در ایالت 
ویرجینیا به فضا رفت و محموله ای از قطعات الکترونیکی چاپی آزمایشی را همراه خود برد. 
حسگرهای الکترونیکی رصد دما و رطوبت روی محموله موشک و دو پنل اتصالی، چاپ 
شده بودند. طی کل ماموریت Sub TEX-۰ این حسگرها به دقت وضعیت را رصد و داده 

های حیاتی جمع آوری کردند و سپس به زمین فرستادند.
این آزمایش موفقیت آمیز بود و محققان در مرکز پروازهای فضایی مارشال ناسا در آلاباما 
جوهر حسگر رطوبت چاپی را تولید کردند. از سوی دیگر محققان آزمایشگاه LPS دانشگاه 
مریلند مدارها را ساختند. به گفته برایان بنکس مهندس الکترونیک مرکز والوپس ناسا، 
فناوری هیبریدی کمک می کند تا مدارها در فضا در نقاطی ساخته شوند که به طور معمول 

برای ماژول های الکترونیکی متناسب نیستند.

اخبار

رییس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی در جمع مدیران 
شرکت های دانش بنیان پارک 
علم و فناوری بین المللی ایران، 
گفت: شرکت های دانش بنیان 
نیازمند منابع ارزی، با همکاری صندوق توســعه ملی 

تامین مالی می شوند.
دکتر محمدصادق خیاطیان در جریان بازدید از پارک 
علم و فناوری بین المللی در سازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی ایران و در نشست با مدیران عامل شرکت های 
دانش بنیان، گفــت: شــرکت های دانش بنیانی که در 
مجموعه ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران 
حضور دارند، همیشه مایه مباهات و افتخار زیست بوم 
دانش بنیان کشــور بوده اند. این شــرکت ها به عنوان 
شــرکت های توانمند شناخته می شــوند. این مسائله 
مســئولیت ما را بیشــتر می کند که اجازه ندهیم این 
شــرکت ها هیچ نوع نگرانی از بابت تامین مالی داشته 

باشند.
وی درخصوص راهــکار صندوق نوآوری و شــکوفایی 
برای حمایت از شــرکت های غیردانش بنیــان، اظهار 
کرد: صنــدوق نوآوری طبق قانون و اساســنامه مکلف 
است مســتقیما به دانش بنیان ها خدمات ارائه دهد و 
غیردانش بنیان ها نمی توانند مستقیما از خدمات صندوق 
استفاده کنند؛ اما گسترش زیست بوم نوآوری درکشور 

ما را بر آن داشــت تا در سنوات گذشــته با تامین مالی 
صندوق های پژوهش و فناوری و از طریق ارائه تسهیلات 
به صندوق های پژوهش و فناوری برای استفاده از منابع 
اعطاشده جهت حمایت از استارت آپ ها و شرکت های 

غیردانش بنیان، این مشکل را رفع کنیم.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی بــا تاکید بر اینکه 
با کمال میــل انتقادات همه شــرکت های دانش بنیان 
را می پذیریم و ســعی در بهبود ارائه خدمــات به این 
شــرکت ها داریم، گفت: ممکن است شــرکتی بگوید 
فرایندهــای صندوق به کندی انجام می شــود؛ در این 
رابطه باید بگوییم که این نکته خود معلول عوامل دیگری 
از جمله کمبود منابع صندوق و مســاله نرخ ترجیحی 
است. صندوق نوآوری و شکوفایی تاکنون تلاش کرده 

عملکردی کاملا شفاف داشته باشد.
خیاطیان با اشاره به اینکه یکی از جهت گیری های مهم 
صندوق نوآوری تســهیل ارائه خدمات به شرکت های 
دانش بنیان بوده اســت، گفت: از جمله اقدامات ما در 
این زمینه افزایش توانمندسازی صندوق های پژوهش 
و فناوری و کمک به تاســیس آنها بوده است، به طوری 
که امروز در هر اســتان یک صندوق پژوهش و فناوری 
تاســیس شــده که خدمات متفاوتی را به شرکت های 
دانش بنیــان و دیگر اجزای زیســت بوم نــوآوری ارائه 
می دهند. همچنین در این راستا با شــبکه بانکی وارد 
همکاری های گسترده ای شده ایم و از ابتدای امسال نیز 
در تعامل با ســازمان بورس سعی داریم بخشی از منابع 
شرکت های دانش بنیان را از طریق انتشار اوراق در بازار 

سرمایه فراهم کنیم.

خیاطیان همچنین به بسته صندوق نوآوری در راستای 
رشد تولید شــرکت های دانش بنیان اشاره کرد و گفت: 
صندوق از ابتدای امسال در جهت تحقق شعار سال )مهار 
تورم، رشد تولید( بسته رشد تولید دانش بنیان را طراحی 
کرده است که براســاس آن اگر هر شرکت دانش بنیان 
بتواند میزان تولید خود را به دو برابر سال گذشته افزایش 
دهد، صندوق نوآوری منابع مورد نیاز آن شــرکت را از 
طریق شبکه بانکی تامین خواهد کرد. به زودی جزئیات 

و فراخوان این بسته منتشر می شود.
وی تاکید کرد: با همه چالش هایی که وجود داشته، هم 
اکنون ضریب نفوذ خدمات صندوق نوآوری و شکوفایی 
به ۶۲ درصد رسیده اســت و علی رغم سرمایه سه هزار 

میلیارد تومانی صندوق، در حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان 
خدمات مالی به زیست بوم نوآوری کشور ارائه شده است.
رییس صندوق نــوآوری  و شــکوفایی، توســعه بازار 
محصولات دانش بنیان را از جملــه ماموریت های این 
صندوق عنوان و خاطر نشــان کرد: از جمله ابزار ما در 
این مساله، لیزینگ است، چرا که معتقد بودیم یکی از 
ابزارهای اصلی توسعه بازار دانش بنیان خرید اقساطی و 
لیزینگ است. در این نشست، رییس صندوق نوآوری و 
شکوفایی ضمن گفت وگویی صمیمانه با مدیران عامل 
شرکت های دانش بنیان، در جریان دغدغه ها و مشکلات 
این شرکت  ها قرار گرفت و در موارد مقتضی نیز دستور 

پیگیری داد.

رییس صندوق نوآوری  و شکوفایی اعلام کرد:

تامین منابع ارزی شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

رییس  بنیاد ملی نخبگان با اشــاره بــه اینکه فرآیند 
شناسایی نخبگان »هوشــمند« می شود، گفت: ایجاد 
زیرساخت های لازم برای حل نیازهای جامعه توسط 
استعدادهای برتر راهبرد اصلی بنیاد ملی نخبگان است. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، جمعی از دانش آمــوزان برگزیده 
المپیادهای ملی و جهانی در نشستی صمیمانه با معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهوری 

دیدار و گفت وگو کردند.
روح الله دهقانی در این جمع با بیــان این که مفهوم و 
هدف اصلی نخبگی، نقش آفرینی اســتعدادها برای 
تعالی جامعه است، ادامه داد: اینکه استعدادهای برتر 
و دانش اموزان برجسته المپیادی ما، به مفهوم نخبگی 
و کارگرد آن دقت و توجه دارند، اتفاق خوبی اســت و 
معتقدم جامعه بار دیگر به تعریف نخبگی نگاهی داشته 
باشیم و این تعریف، باید هم راستا با اقتضائات و شرایط 

جامعه و در تناسب با آن باشد.
دهقانی ادامــه داد: رهبــر فرزانه انقلاب اســلامی، 

تعریفی روشــن و دقیــق از مفهــوم نخبگــی ارائه 
داده اند و بر اســاس فرمایش ایشــان، فــرد نخبه آن 
اســتعداد برتری اســت که بــا تلاش و کوشــش و 
 همت و مــدد الهی بــرای اعتلا و ارتقــای جامعه اش 

نقش آفرینی می کند.
رئیس بنیاد ملــی نخبگان با تاکید بــر این که تلاش 
مســتمر، توجه به نیاز جامعه و در نهایت تأثیرگذاری 
مثبت از بارزه های مهم نخبگی است، عنوان کرد: وقتی 
درباره تأثیرگذاری حرف می زنیم به این معنا نیســت 
که هیچ حرفی را شنوا نباشیم و تأثیر نپذیریم چرا که 
تأثیرگذاری مبتنی بر فرد محوری نیست و مستعد در 
این مسیر، نباید صرفاً قائل به فکر، باور و تجربیات خود 
باشد بلکه، فرد مســتعد باید ضمن دریافت و آموختن 
از محیط پیرامونی، بتواند در محیط اطراف، شــهر و 

کشــورش نقش آفرینی پررنگ تری برای رشد خود و 
پیرامون داشته باشد.

وی با تاکید بر این که نخبه متناسب با جامعه ای که در 
آن زیست می کند تعریف می شــود و وجود یک نخبه 
مبتنی و متکی به جامعه اش اســت، ادامــه داد: نباید 
فراموش کنیم که نخبگان، همان افراد مستعد هستند. 
نخبگان صفاتی دارند که این صفات نســبت به جامعه 
پررنگ تر اســت. از جمله این صفــات، هوش، تلاش 
مردم دوستی مهربانی عطوفت و کمک به دیگران است 
و افرادی که به وطن و مردمشــان و تأثیرگذاری برای 
حل مشکلی از مردم علاقه دارند، در تعریف نخبگی قرار 
می گیرند.کسانی در تاریخ مانده اند که زندگی هایشان 
را به نحوی گذرانده اند اما اثر ارزشمند آنها در جامعه 

ماندگار شده است.

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهــوری بــا تاکیــد بــر ضــرورت ایجــاد 
زیرســاخت های بــروز نقــش و تأثیرگــذاری فرد 
مســتعد در جامعه عنوان کرد: باید فضــا به گونه ای 
مســاعد شــود که وقتی یک نخبه به میــدان آمده و 
اعلام می کند کــه می خواهد تأثیرگذار باشــد و کار 
کند، همــه چیز آماده باشــد تــا فضــای لازم برای 
نقــش آفرینــی را به ایــن فــرد بدهد. ایــن وظیفه 
 حاکمیــت اســت باید حاکمیــت فضا و بســتر لازم 

را به او بدهد.
دهقانی با اشاره به ایجاد زیرساخت های لازم برای حل 
نیازهای جامعه توســط اســتعدادهای برتر بر مبنای 
کارایی و اثرگذاری آنان به عنوان یک اولویت راهبردی 
بنیاد ملی نخبگان گفت: جمعی کــه در این همایش 
حضور دارند، بخشــی از برترین اســتعدادهای برتر 
کشور هســتند و تمام توانمان را می گذاریم تا از تمام 
ظرفیت های این عزیزان بــرای تأثیرگذاری در جامعه 

بهره برده شود.

دبیر ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک 
معاونت علمی در نشست مشــترک با استاندار زنجان 
بر تعریف پروژه های پیشــران برای کمک به توســعه 

زیست بوم هوش مصنوعی تاکید کرد.
به گزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
در ادامه سلســله نشست های مدیران ســتاد توسعه 
فناوری هــای هوش مصنوعــی و رباتیک بــا مدیران 
 کشور، محسن افشارچی استاندار زنجان میهمان این 

ستاد بود.
در این جلسه رشاد حسینی دبیر و عاشری معاون ستاد 
توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک میزبان 
استاندار زنجان بودند تا درباره برنامه ها و ماموریت های 
محول شــده به ســتاد و ضرورت توســعه زیست بوم 
فناوری و نــوآوری حوزه هوش مصنوعــی و رباتیک 
بحث و تبادل نظر شود و ظرفیت های استان زنجان به 

منظور تعریف و اجرای پروژه های پیشــران و کمک به 
 توسعه زیست بوم هوش مصنوعی کشور مورد بررسی 

قرار گیرد.
حسینی در این نشست با اشاره به اینکه باید جلسات 
بیشتری بین ستاد و دیگر استانداران برگزار شود، گفت: 
این جلسات کمک می کند تا از ظرفیت استانداری ها 
برای تعریف طرح های کلان و پیشــران در این حوزه 
بر مبنای نیاز و توانمندی های اســتانی استفاده شود. 
وی افزود: توسعه زیســت بوم هوش مصنوعی یکی از 
ضروریاتی است که می توانیم با استفاده از ظرفیت های 

استانی آن را محقق کنیم.
در ادامه این نشســت، محســن افشــارچی استاندار 
زنجان نیز با اشاره به اینکه تعریف پروژه های پیشران و 
آینده نگرانه در حوزه هوش مصنوعی یکی از دغدغه ها و 
مسائل کلان کشور است، گفت: با توجه به ظرفیت های 
انســانی و زیرساخت های محاســباتی استان زنجان، 

می توان برخی از این پروژه ها را در زنجان اجرایی کرد.
وی، راهبردهــای 9 گانه ای نیز برای توســعه هوش 
مصنوعی در ایران پیشــنهاد کرد و افزود: »شناسایی 
و پشــتیبانی ویژه از شــرکت های دانش بنیان فعال 
در حوزه هوش مصنوعــی«، »ســرمایه گذاری دراز 
مدت در پژوهش های بنیادین در هوش مصنوعی« و 
»توسعه همکاری انســان و هوش مصنوعی« از جمله 

این راهبردها است.
افشارچی ادامه داد: همچنین از دیگر راهبردها می توان 
به »پژوهش برای درک پیامدهــای اخلاقی، حقوقی 
و اجتماعی توســعه هوش مصنوعی«، »توسعه هوش 
مصنوعی بی خطر و امن«، »توسعه مجموعه داده های 
عمومی و به اشتراک گذاری شده به همراه محیط های 
سخت افزاری توســعه هوش مصنوعی و آزمون آن«، 
»برنامه ریزی برای تربیت نیروی کار و پژوهشــگران 
هوش مصنوعی«، »توسعه یک رویکرد اصولی هماهنگ 

جهت ارتباطــات بین المللــی در پژوهش های هوش 
مصنوعی« و »تلاش برای توسعه مشارکت های عمومی 
خصوصی جهت شتابدهی پیشرفت هوش مصنوعی« 

اشاره کرد.
وی راه اندازی و تقویت پارک علــم و فناوری زنجان را 
یکی از اولویت های اســتانداری دانســت و گفت: نیاز 
اســت یک نظام ارجاع کامل برای بهم رسانی صنعت، 
دانشگاه و کســب و کارهای هوش مصنوعی در کشور 

وجود داشته باشد.
افشــارچی همچنیــن بیان کــرد: از لحــاظ تامین 
زیرساختهای محاســباتی باید هر چه زودتر اقدامات 
اساسی در کشور انجام شود چرا که یک تهدید بالقوه 
این اســت که وضعیت معادلات بین المللی در حوزه 
هوش مصنوعی تغییر کند و جمهوری اســلامی ایران 
از نظر تامین زیرساخت های محاسباتی با محدودیت 

و تحریم مواجه شود.

قیمت بیت کوین منطقه حمایتی ۲9 هزار و ۵۰ دلاری را 
که در آن گاوها ظاهر شدند، دوباره آزمایش کرد اما بالای 
منطقه ۲9 هزار دلاری قوی باقی مانده و به تازگی افزایش 
جدیدی را آغاز کرده است. حرکت واضحی بالاتر از سطوح 
۲9 هزار و ۲۵۰ و ۲9 هزار و ۳۰۰ دلار مشاهده شد. قیمت، 
سطح ۵۰ درصد فیب اصلاحی حرکت نزولی را از نوسان 
۲9 هزار و ۶۷۸ دلار به حمایت ۲9 هزار و ۷۰ دلار شکست. 
علاوه بر این، در نمودار ســاعتی بیت کویــن/دلار آمریکا 
شکستی به زیر خط روند نزولی کلیدی با مقاومت نزدیک 
به ۲9 هزار و ۳۷۵ دلار وجود داشت. اکنون بیت کوین بالای 
۲9 هزار و ۳۰۰ دلار و میانگین متحرک ساده 1۰۰ ساعته 
معامله می شود و در نزدیکی سطح ۲9 هزار و ۴۵۰ دلار با 

مقاومت مواجه است.
به نظر می رسد که ســطح ۶1.۸ درصدی فیب اصلاحی 
حرکت نزولی از نوســان ۲9هــزار و ۶۷۸ دلار به حمایت 
۲9هزار و ۷۰ دلار به عنوان یک مقاومت عمل می کند. اولین 
مقاومت اصلی همچنان نزدیک به سطح ۲9هزار و ۶۵۰ دلار 
است. مقاومت اصلی بعدی نزدیک به سطح ۲9هزار و ۷۰۰ 
دلار خواهد بود که بالاتر از آن ممکن است قیمت به سمت 

منطقه مقاومت ۳۰هزار دلار افزایش یابد.
بسته شدن به بالای منطقه مقاومت ۳۰هزار دلاری می تواند 
شروع افزایشی مناسب باشــد. در مورد ذکر شده، قیمت 

حتی ممکن است از مقاومت ۳۰هزار و ۴۰۰ دلار نیز فراتر 
رود. اگر بیت کوین نتواند مقاومت ۲9هزار و ۷۰۰ دلاری را 
از بین ببرد، می تواند کاهش دوباره را آغاز کند. پشتیبانی 
فوری در سمت نزولی نزدیک به سطح ۲9هزار و ۳۰۰ دلار 
و میانگین متحرک 1۰۰ ساعته ساده است. حمایت اصلی 
بعدی نزدیک به سطح ۲9هزار و ۵۰ دلار است که در زیر آن، 
قیمت می تواند سرعت پایین تری داشته باشد. پشتیبانی 
بعدی نزدیک به سطح ۲۸هزار و ۸۰۰ دلار است. هر ضرر 
بیشتر ممکن است نیاز به حرکت به سمت سطح ۲۸هزار و 
۲۰۰ دلار در کوتاه مدت را ایجاد کند. مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 1.19 تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۰۷ درصد 
بیشتر شده اســت. در حال حاضر ۴۸.۲1 درصد کل بازار 
ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 
۰.1۴ درصد افزایش داشته است. حجم کل بازار ارزهای 
دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۲۵.۷۷ میلیارد دلار است 
که ۴۴.۷۴ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور 
مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۲.۳۸ میلیارد دلار است که 
9.۲۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال 
بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۲۲.۴۵ میلیارد 
دلار اســت که ۸۷.11 درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

یک محقق ایرانی برای نخستین بار در کشور موفق به 
ارائه طرحی درخصوص »هوشمندســازی شبکه های 
آب شهری به منظور تشخیص و دسته بندی به هنگام 
شرایط غیرعادی پارامترهای کیفی«، با هدف ارزیابی 
مناسب تر سیستم های توزیع آب جهت پایش آلودگی 
در شــبکه ها و به حداقل رســاندن تأثیرات اقتصادی 
این نقصان ها شد. شبکه های آب رسانی شهری نقش 
مهمی در آب رسانی، توســعه و آبادانی شهرها دارند و 
محققان و صنعتگران، تحقیقات عمده خود را روی این 
موضوع متمرکز کردند. صندوق حمایت از پژوهشگران 
 و فناوران کشــور نیز از طرح های مربوط به این حوزه 

حمایت می کند.
هوشمندسازی شبکه های آب شهری به منظور تشخیص 
و دسته بندی به هنگام شــرایط غیرعادی پارامترهای 
کیفی عنوان طرحی اســت که الهــام قائمی در قالب 
رساله دکتری و با راهنمایی مســعود تابش انجام داده 
است و صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور 
نیز از این طرح حمایت کرده اســت. براساس گزارش 
 ،)INSF( صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور
قائمی دکتری تخصصی مهندسی عمران - مهندسی 
محیط زیست و کارشناسی ارشد مهندسی محیط زیست 
- آب و فاضــلاب از دانشــگاه تهــران را دارد و مدرک 

مهندسی عمران خود را از دانشگاه سمنان دریافت کرده 
است. وی در خصوص شکل گیری ایده این طرح گفت: 
ایده این طرح تاکنون در ایران به این شکل و با این وسعت 
انجام نشده اســت؛ ولی در سطح جهان، پژوهش هایی 
ازاین دست داشته ایم. شبکه های هوشمند آب، ابزارها 
یا سیستم هایی هستند که با اســتفاده از فناوری های 
مختلف محاسبات موردنیاز و کنترل به هنگام عملکرد 

شبکه را ادغام می کنند.
این پژوهشــگر ادامه داد: هدف این گونه سیســتم ها 
بهبود عملکرد و انعطاف پذیری شــبکه های توزیع آب 
و همچنین جلب رضایت مصرف کنندگان و مشارکت 
آنها اســت. می توان گفت که شبکه های هوشمند آب 
به عنوان بخشی از نتایج پیشرفت فناوری در شبکه های 
برق، مرحله جدیدی در طراحی، بهره برداری و مدیریت 

زیرساخت های آب شهری ایجاد کرده است.
قائمی تصریح کرد: مدیریت هوشمند آب به عنوان یک 
رویکرد هوشــمند، موجب افزایش آگاهی از موقعیت 
شبکه و نظارت در زمان واقعی، پیش بینی شرایط، پاسخ 
به بحران، بازیابی شبکه و همچنین عملیات خوددرمانی 
شبکه می شــود. اما نباید فراموش کرد که شبکه های 
آب رسانی به صورت ذاتی نسبت به آلاینده هایی که وارد 

سیستم می شوند حساسیت بالایی دارند.

رئیس بنیاد ملی نخبگان:

فرآیند شناسایی نخبگان »هوشمند« می شود

ضرورت تعریف پروژه های پیشران برای توسعه زیست بوم هوش مصنوعی

هوشمندسازی شبکه های آب رسانی برای جلوگیری از آلودگی هابیت کوین وارد مرحله جدیدی شد



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2826 سه شنبه 10 مرداد ماه

سبکزندگي

مطالعات اميد به كار در ايران نشــان 
مي دهد مردان ۴۱ ســال و زنان ۱۰ 
ســال به عنوان نيروي كار شــناخته 
مي شــوند اما افزايــش دوره بيكاري 
مردان و زنان به ۴ و ۲ ســال باعث از 

بين رفتن روحيه جوانان براي جستجوي شغل شده است. 
پايداري نيروي كار و مدت زماني كــه افراد مي توانند در يك 
شغل بمانند و به اصطلاح عاميانه روي آن كار حساب كنند از 
مسائل بسيار با اهميتي است كه معمولا تمامي افراد در زمان 
ورود به بازار كار آن را مورد توجه قــرار مي دهند. كارجويان 
بررســي مي كنند بدانند تا چه حد مي توان روي يك شــغل 
حســاب كرد و ميزان پايداري و ماندگاري آن چقدر است. به 
لحاظ فرهنگي در ايران، شــاغلان ترجيح مي دهند دريافتي 
كمتري داشته باشند، اما شغلشان از پايداري و ثبات مناسبي 
برخوردار باشــد. اين ويژگي فرهنگي به نوعي باعث گرايش 
شديد جامعه به مشاغل پشت ميزنشيني و توجه به اين دست 
از مشاغل نيز شده تا جايي كه اشتغال در بخش هاي دولتي و 
پشت ميزنشيني هم اكنون درخواست بسيار بالايي در جامعه 
دارد و افراد علاقه مند هستند مشاغلي داشته باشند كه در آن 

فراز و نشيب كمتري اتفاق بيفتد. 

دلايل گرايش جامعه به پشت ميزنشيني
شاغلان مي گويند نمي خواهند شغلي داشته باشند كه موقتي 
باشد، حتي اگر درآمد بالايي نيز داشته باشد. آنها مي خواهند 
از مزاياي قانوني شغل برخوردار باشند، سال ها در كار بمانند 
و شرايط به شــكلي باشــد كه بتوان براي آينده برنامه ريزي 
كــرد؛ بنابراين دقت در ايــن نوع خواســته ها درحال حاضر 
نشان مي دهد كه افراد بايد به ســمت مشاغل دولتي و پشت 

ميزنشيني بروند. 
اين ويژگي ها در مشــاغل بخش خصوصي نيز وجود ندارد و 
امروز اين بخش از اقتصاد كشــور از تصميمات يكســاني در 
بازار كار پيــروي نمي كند. بنگاه هــا و واحدهاي خصوصي با 
وجود اينكه اشتغالزايي بســيار بالايي در كشــور دارند، اما 
تقريبا هر يك بر اســاس منافع و شــرايط خود برنامه ريزي 
 مي كننــد و اين مســائل نمي توانــد مطلوب افــراد جوياي 

كار باشد. 
يك تحقيق صورت گرفته در وزارت كار نشان مي دهد متوسط 

تعداد بيكاران كشور در فاصله نيمه دهه ۸۰ تا ابتداي دهه ۹۰ 
بالغ بر ۲ ميليون و ۷۴۶ هزارنفر بوده است. دراين مقطع زماني 
تعداد شاغلان كشور به صورت متوسط ۲۰ ميليون و ۷۰۰ هزار 
نفر بوده و بيش از ۳۷ ميليون نفر نيز هيچ فعاليتي در اقتصاد 

كشور نداشته اند. 
بر اين اســاس، نتايج بررســي ۷ ســاله از وضعيت بازار كار 
كشــور نشــان مي دهد متوســط مدت بيكاري افراد براي 

جستجوي يك شــغل در حدود ۵ ماه اســت كه اين ميزان 
براي مردان ۷ ماه و بــراي زنان حدود ۲۶ ماه اســت. نتايج 
ســنجش اميد به كار نشان مي دهد كه متوســط ماندگاري 
 افراد در اشــتغال ۱۸ ماه اســت كــه اين ميزان بــراي زنان 
۸ ماه و براي مردان ۲۴ ماه اســت. به بيان ســاده تر، افراد در 
مشاغلي كه وارد مي شوند نهايتا مي توانند در دوره هاي يادشده 

بمانند و دوام بياورند. 

متوسط غيرفعالي نيروي كار در ايران
از ســويي، انتظار مــي رود يك فــرد ۱۰ ســاله و بيشــتر بتواند 
۲۵ ســال از عمــرش را بــه عنــوان نيــروي كار حضور داشــته 
 باشــد. ايــن دوره بــراي مــردان ۴۱ ســال و بــراي زنــان نيز 
۱۰ ســال اســت. به بيان ديگر، مردان بيش از ۴ برابر زنان به عنوان 
نيروي آماده به كار شناخته مي شــوند.  با اين وجود، مدت زماني كه 
انتظار مي رود افراد به كار اشــتغال داشته باشــند حدود ۲۲ سال 

اســت كه اين مدت براي مردان ۲۷ ســال و براي زنــان حدود ۸ 
 ســال اســت.  دوره انتظار براي يافتن كار و بيكاري در ايران حدود

 ۳ سال است كه اين ميزان براي مردان حدود ۴ سال و براي زنان حدود 
۲ سال است. در بخش ديگر، متوسط غيرفعالي نيروي كار در ايران ۴۰ 
 سال است كه اين ميزان براي مردان حدود ۲۴ سال و براي زنان حدود 
۵۵ سال است. يعني ممكن است مردان در طول عمرشان ۲۴ سال و 

زنان ۵۵ سال را غيرفعال باشند. 

نتايج سنجش اميد به كار در ايران نشان داد:

عطشپشتميزنشينيجويندگانشغل

در حــال حاضــر براســاس آمــاري 
كه رئيــس دبيرخانــه شــوراي ملي 
سالمندان داده است بيش از ۶ ميليون 
و ۱۰۰ هــزار نفر ســالمند در كشــور 
داريم كــه از ايــن تعــداد ۴۹ درصد 
 را زنــان و ۵۱ درصد را مردان تشــكيل مي دهنــد. از اين تعداد 
۴ ميليون و ۳۰۰ هزار سالمند در كنار خانواده هايشان هستند و 
حدود ۲ ميليون نفر از اين سالمندان به تنهايي يا در شرايطي غير از 
تاهل زندگي مي كنند كه از اين تعداد تنها نزديك به ۲۱ هزار سالمند 
در مراكز نگهداري روزانه و شبانه روزي سازمان بهزيستي كشور و 
مراكز خيريه نگهداري مي شوند كه در مقايسه با جمعيت سالمندان 

كل كشور رقم ناچيزي را تشكيل مي دهد. 
زنانه شدن سالمندي معضلي اســت كه از چندي پيش هشدار 
كارشناسان را به دنبال داشته اســت. وجود ۶ ميليون جمعيت 
ســالمند و آمارها و نمودارهايي كه بيانگر افزايش ســهم بيشتر 
سالمندان در هرم جمعيتي است مسئولان را بيش از پيش نگران 
كرده است. علي ربيعي، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي تاكنون 
چندين بار نسبت به زنانه شدن سالمندي هشدار داده است. به گفته 
او در آينده جامعه با پديده زنان سالمند مواجه خواهد بود. درصد 
زنان سالمند بي سواد بيش از مردان است و پديده زنان سالمند در 

استان هاي محروم بيشتر است. 
براساس پيش بيني كارشناسان در سال ۱۴۳۰ به ازاي هر ۱۰۰ زن 
سالمند كشور ۸۸ مرد سالمند وجود دارد. اين واقعيت علمي در 
كنار آمار و ارقام و وضعيت اجتماعي ديگري قرار مي گيرد كه بيانگر 
افزايش آمار زنان سرپرســت خانوار طي سال هاي اخير به دلايل 
مختلف از جمله رشد طلاق است. آمار سال ۱۳۹۰ نشان مي دهد 
طي پنج سال گذشته تعداد زنان سرپرست خانوار ۳ درصد افزايش 
داشته است. براساس اين آمارها سرپرست ۱۲ درصد از خانواده هاي 

ايراني زن هستند، كه از اين تعداد ۸۲ درصد  بيكار هستند. 
در حــال حاضــر شــاخص ســالمندي در كشــور معــادل 
 ۲۲ نفــر فــرد ســالمند در مقابل هــر ۱۰۰ نفــر جمعيت زير
 ۱۵ سال است كه تا سال ۱۴۳۰ به ۲۳۹ سالمند در مقابل هر ۱۰۰ 

نفر جمعيت زير ۱۵ سال خواهد رسيد. 

آمارها چه مي گويند؟
نتايج سرشــماري ســال ۹۰ نشــان مي دهد در حــال حاضر 
حــدود ۸/۱ درصــد از كل جمعيــت ايــران را افراد ســالمند 
 بــالاي ۶۰ ســال تشــكيل مي دهنــد. ايــن مقــدار معادل 
۶ ميليون و ۱۶۰ هزار نفر از جمعيت كشــور است. آنچه نگراني 
كارشناسان جمعيتي در اين زمينه را بيشتر مي كند پيش بيني هايي 
است كه نشان مي دهد اين تعداد تا سال ۲۰۵۰ به ۲۸ ميليون نفر 

يعني ۳۳ درصد كل جمعيت كشور مي رسد. 
 بر اساس اين پيش بيني ها ايران در ســه دهه آينده وارد مراحل 
پيشرفته سالمندي جمعيت مي شود. مطالعات جمعيت شناسان 
همچنين نشان مي دهد تا ســال ۱۴۰۵ جمعيت سالمند كشور 
بيش از ۹۶ درصد رشــد خواهد داشــت و تعداد ســالمندان از 
حدود ۵ ميليون نفر بــه حدود ۱۰ ميليون نفــر افزايش خواهد 

 داشت. اين تعداد در مناطق شــهري از ۳/۳ ميليون نفر به حدود
 ۷/۵ ميليون نفر و در مناطق روستايي از ۱/۸ ميليون نفر به حدود 

۳/۴ ميليون نفر خواهد رسيد. 

زنانه شدن سالمندي
زنانه شدن سالمندي يعني افزايش نسبت زنان نسبت به مردان 
سالمند. در كشــور ايران نسبت جنســي در گروه هاي سني ۶۰ 
ســاله و بيشــتر، در ســال هاي ۱۳۵۵ و ۱۳۸۰ از حد متعارف و 
طبيعي فاصله زيادي ندارد. اما در حال حاضر كشورهاي توسعه 
يافته در مراحل پيشــرفته تر ســالمندي قرار دارند. سالمندي 
 جمعيــت به شــدت زنانه شــده اســت. در كشــورهاي مثل 
كره جنوبي نسبت جنســي ۶۰ ساله به بالا ۶۹ اســت. اين بدان 
معناست كه در مقابل هر ۱۰۰ زن سالمند حدود ۷۰ مرد سالمند 

وجود دارد. 
  بررســي روندهــاي نســبت جنســي در ســنين بــالاي 
۶۰ ساله نشان مي دهد كه به طور كلي فرآيند سالمندي جمعيت 
با مساله زنانه شدن ســالمندي همراه و همسو است. لذا در بحث 
سياســت گذاري ها براي ســالمندي جمعيت، توجــه به حجم 
زنان سالمند، نوع نيازهاي آنها و مســائل بهداشتي، اجتماعي و 
اقتصادي شان امري ضروري است. به عبارت روشن تر لحاظ كردن 
رويكردهاي جنسيتي در سياست گذاري مربوط به جمعيت سالمند 

ضروري و اجتناب ناپذير است. 

چرا سالمند شديم؟
بخشــي از مشــكل ســالمندي جمعيــت در ايــران ناشــي 
از سياســت كنتــرل مواليــدي اســت كه آثــار آن از ســال 
 ۱۳۷۰ بــه بعد به تدريج نمايان شــد. براســاس اين سياســت
 به تدريج از نسبت افراد كمتر از ۱۵ سال كاسته شد و بر نسبت افراد 

ميانسال يعني ۶۴-۱۵ سال ها افزوده شد. 
 اما سالمندي تنها مشكل كشور ما نيست. جمعيت سالمندان جهان 
در نيم قرن گذشته سه برابر شده است و در ۵۰ سال آينده نيز سه 
برابر خواهد شد. از نظر ساختار سني بسياري از كشورهاي توسعه 
يافته در مرحله سالمندي جمعيت بوده و بسياري از كشورهاي در 
حال توسعه نيز در حال وارد شدن به مرحله سالمندي جمعيت 

هستند. 
با وجود همه اين هشدارها، سالمند شدن جمعيت مساله جمعيتي 
بسياري از كشورهاي توسعه يافته و در حال توسعه است؛ چرا كه هم 
راستا با توسعه يافتگي امكانات و شرايط زندگي رو به بهبود مي رود 
و اميد به زندگي روز به روز بيشتر مي شود و در كنار ديگر مقتضيات 
توسعه يافتگي از جمله رشــد آموزش عالي و... نمي توان انتظار 
داشت حجم جمعيتي كه پا به سالخوردگي مي گذارد با جمعيت 

جديد جايگزين شود. 
 پيش بيني هاي جمعيتي ســازمان ملل نشــان مي دهد ميزان 
رشد جمعيت ۶۰ ساله و بالاتر ۳/۵ برابر ميزان رشد كل جمعيت 
جهان در دوره ۲۰۳۰-۲۰۲۵ خواهد بود. اما از طرف ديگر نتيجه 
اجتناب ناپذير كاهش باروري و افزايش اميد به زندگي رشد تعداد 

سالمندان است. 

عواقب سالمندي چيست؟
براساس طرح پژوهشي مطالعه تطبيقي سياست هاي مرتبط با 
سالمندي جمعيت در كشورهاي منتخب در حال توسعه و توسعه 
يافته كه زيرنظر موسســه مطالعات و مديريت جامع تخصصي 
جمعيت كشور از سوي دكتر محمود مشــفق، سالخورده ترين 
كشورهاي مورد مطالعه به ترتيب ژاپن، انگلستان و آلمان هستند. 
بين كشورهاي در حال توســعه هم كره جنوبي بيشترين ميزان 

سالمندي جمعيت را داراست. 
در اين بررسي مشخص شده اســت يكي از پيامدهاي سالمندي 
جمعيت در اين كشورها افزايش بار وابستگي است. در سال ۱۳۹۰ 
ميانگين بار وابستگي در كشورهاي در حال توسعه ۹۴/۸درصد به 

دست آمده، در حالي كه در كشورهاي توسعه يافته نزديك به ۵۳ 
درصد است. نسبت بيشترين  وابستگي براي ژاپن با ۵۶ درصد و 
كمترين براي آلمان و انگلستان با ۵۱ نفر در مقابل ۱۰۰ نفر جمعيت 

بين ۶۴-۱۵ سال است. 
واقعيت اين اســت كه بعد از پنجره جمعيتي، كشورهاي در حال 
توســعه بايد منتظر افزايش بار وابستگي ســالمندان باشند كه 
برنامه ريزي هاي خاص خــود را مي طلبد. ميزان جواني جمعيت 
كه از ويژگي هاي كشورهاي در حال توسعه است، در اين كشورها 
در حال كاهش اســت. در حال حاضر نسبت جمعيت ۶۵ سال به 
بالا در كشــور ما نزديك به ۵/۸ درصد از كل جمعيت است كه تا 
سال ۱۴۳۰ به حدود ۲۳ درصد خواهد رسيد. اين افزايش نسبت 

 جمعيت بالاي ۶۵ سال به شدت بار وابستگي سالمندان را افزايش 
خواهد داد. 

در ايران اين شــاخص در ســال ۱۳۵۵ برابر ۴۴ درصــد بوده و 
از ســال۱۴۰۵ به زير ۲۰ درصد كاهش مي يابــد. در مقابل آن 
جمعيت بالاي ۶۵ ســال در حال افزايش اســت. بــه طوري كه 
براساس سناريوي رشــد متوسط در ســال ۱۴۳۰ به بالاي ۲۰ 
درصد مي رسد. كشــورهاي آلمان، انگلســتان، ژاپن، فرانسه و 
كــره جنوبي از ســال ۱۴۰۵ بــه بعــد بيشــتر از ۲۰ درصد از 
جمعيت شان ۶۵ ســاله و بيشتر خواهد شــد. اين وضعيت براي 
 كشورهاي در حال توســعه ايران و تركيه از ســال ۱۴۳۰ پيش 

خواهد آمد.    

در سال 1430 به ازای  هر 100 زن سالمند 88 مرد سالمند وجود دارد 

زنانسالمند،بحرانآينده
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کشاورزي

مديــركل دفتر طيور و زنبورعســل 
وزارت جهاد كشاورزي گفت: با توجه 
به پتانسيل هاي كشور مي توانيم يك 
ميليون تن گوشت مرغ براي صادرات 
داشته باشيم. حسن اميني در همايش 
ســرمايه گذاري و توســعه صادرات محصولات خوشه طيور 
خراسان جنوبي گفت: با توجه به زيرســاخت ها و زيربناها در 
كشور پتانسيل توليد سالانه 2 ميليون تن مرغ گوشتي را در 
كشور داريم. وي افزود: در تخم مرغ نيز 900 تا 950 هزار تن 

توليد سالانه است كه مي توانيم به يك ميليون تن برسانيم. 

  عراق و عربستان؛ وارد كنندگان عمده مرغ در جهان
مديركل دفتر طيور و زنبورعســل وزارت جهاد كشــاورزي 
دربــاره توليد و تجارت گوشــت مــرغ و تخم مــرغ تصريح 
كــرد: 108 ميليون تن توليد كل گوشــت طيور دنياســت 
كــه 2 ميليــون تــن آن در ايــران توليــد مي شــود و با 
 توجه به اينكــه ايران 1/07 درصــد جمعيت دنيــا را دارد،
 1/08 درصد مرغ دنيا را توليد مي كند. اميني ادامه داد: 66/4 
ميليون تن ميزان توليد تخم مرغ دنياست كه با توجه به توليد 
950 هزار تني تخم مرغ در ايران 1/38 درصد كل تخم مرغ دنيا 
در ايران توليد مي شود. مديركل دفتر طيور و زنبورعسل وزارت 
جهاد كشاورزي اظهار كرد: عراق و عربســتان از كشورهاي 
عمده وارد كننده مرغ هستند كه با توجه به همجواري ايران 

مي توانيم نگاه ويژه اي به آنها داشته باشيم. 

  توانايي صادرات مرغ در هر اندازه و بسته بندي را 
داريم

اميني افزود: با توجه به وضعيت كشتارگاه ها در ايران مي توانيم 
صادرات هر نوع مرغ را در انواع سايز و بسته بندي داشته باشيم. 
وي با اشاره به اينكه از سال 1391 واردات مرغ و تخم مرغ صفر 
شده است، گفت: تا خرداد سال جاري 1/641 تن صادرات مرغ 
به افغانستان داشته ايم كه كشور افغانستان طالب مرغ گوشتي 
و تخم گذار است. مديركل دفتر طيور و زنبورعسل وزارت جهاد 
كشــاورزي تصريح كرد: پتانســيل صادرات انــواع مرغ، پخته 
شده، كنســرو شــده، تخم مرغ، جوجه يك روزه، عسل، كندو، 
ملكه زنبور، گوشــت بوقلمون و نيمچه مــرغ را داريم. مديركل 
 دفتر طيور و زنبورعســل وزارت جهاد كشــاورزي يادآور شد:  

واحد های طيور كشور به صورت جزيره اي عمل  می كنند كه بايد 
از اين وضعيت خارج شده و به صورت حلقه و زنجيره وار درآيد. 

  پيگيري سهم بيشتر از بازار صادراتي افغانستان
امينــي با اشــاره بــه اينكــه خراســان جنوبي مي تواند در 
بخش صادرات طيور بســيار موثر باشــد، گفت: با همكاري 
صادركننــدگان مي توانيــم صادرات بيشــتري به كشــور 
افغانستان داشته باشــيم. وي ادامه داد: با توجه به همجواري 

خراسان جنوبي با كشــورهاي فارســي  زبان ايجاد بازارهاي 
منطقه براي كشــورهاي فارســي زبان جهت تعيين نيازها و 
تسهيل در تجارت، از جمله پيشــنهادات براي رونق در بازار 
افغانســتان اســت. مديركل دفتر طيور و زنبورعسل وزارت 
جهاد كشــاورزي تاكيد كرد: توانايي فراهم كردن تمهيداتي 
براي خريد گوشــت مرغ و تخم مرغ توسط تجار افغانستان از 
بورس كالاي كشاورزي را داريم. وي خاطرنشان كرد: تشكيل 
كارگروه متشكل از استانداري، جهاد كشاورزي، اتاق بازرگاني، 

صنعت، معدن و تجارت و تشكل هاي توليدي براي هماهنگي 
بيشتر لازم است. 

  صادرات تكنولوژي هم در دستور كار است
وي با بيان اينكه براي جلوگيري از پرت نهاده ها و عرضه مرغ 
با وزن اســتاندارد و مرغ مطلوب مصرف خانوار طرح كاهش 
وزن كشتار مرغ را در كشور به مرحله اجرا مي گذاريم، يادآور 
شد: مرغ داران كشور نيز از طرح كاهش وزن كشتار به سبب 

كاهش تلفات و صرفه جويــي در نهاده ها از اين طرح حمايت 
كرده و تمام زنجيره هاي توليد در بخش صنعت طيور كشور 
اين طرح را قبول دارند. مديركل دفتر طيور و زنبورعسل وزارت 
جهاد كشاورزي ادامه داد: كشور ايران تنها صادركننده گوشت 
مرغ، تخم مرغ و عسل به كشــورهاي ديگر نخواهد بود بلكه 
توان صادرات تكنولوژي در اين بخش نيز شامل تجهيزات در 
مرغداري ها را دارد و در بخش زنبورعسل نيز مي توانيم كندو 

و ملكه را صادر كنيم. 

مديركل دفتر طيور و زنبورعسل وزارت جهاد كشاورزي اعلام كرد 

پتانسيل صادرات يك ميليون تن گوشت مرغ

رئيس مركــز مكانيزاســيون وزارت 
جهادكشاورزي با تاكيد براينكه رفع 
تحريم ها منجر به تحول مكانيزاسيون 
كشاورزي مي شــود، گفت: با افزايش 
توسعه ســرمايه گذاري هاي خارجي 
و حضور برندهــاي معتبر جهان ماشــين آلات مدرن بخش 
كشاورزي و خدمات پس از فروش آنان در كشور ارتقا مي يابد. 
كامبيز عباســي با قدرداني از تلاش هاي دولت تدبير و اميد 
براي توافق هســته اي، افزود: متاســفانه در اعمال تحريم ها 
عليه ايران، بخش كشــاورزي با دو مشــكل اساســي نقل و 
انتقال پول و ورود برندهاي معتبر مواجــه بود، به طوري كه 
كشــورهاي تامين كننده برندهاي معتبر قطعــات يدكي و 
 ماشين آلات ويژه بخش كشاورزي به ســختي وارد مبادله با

 ايران مي شدند. 

هزينه چندبرابري خريد قطعات يدكي
وي اظهار داشــت: همچنين در زمان تحريم ها، بخش عمده 
قطعات يدكي و ماشــين آلات مــورد نياز كشــور از چين و 
هندوستان و توسط برخي واسطه ها تامين و وارد مي شد كه 
به دليل عدم حضور مســتقيم شركت هاي توليدكننده اصلي 
در اكثر مواقع علاوه بر پرداخت هزينه هاي هنگفت، خدمات 
پس از فروش ماشين آلات و قطعات توسط شركت هاي مادر 
نيز با وقفه هاي طولاني مدت مواجه مي شــد. عباسي تصريح 
كرد: اما از حدود 6 ماه گذشته با روشن شدن روند مذاكرات، 
برخي از برندهــاي معتبر اروپايي كه تــا چندي پيش علاقه 
و برنامه ريزي براي سرمايه گذاري در كشــور ما نداشتند، از 
ســرمايه گذاري در بخش مكانيزاسيون ماشين آلات باغباني، 
 كمباين هاي برداشــت، نيــرو محركه و ادوات كشــاورزي

 استقبال كرده اند. 

خريد بي واسطه ماشين آلات كشاورزي
وي با اشــاره بــه اينكــه برنامه جامــع اقدام مشــترك در 
ارتقاي كيفي مكانيزاســيون بخش كشــاورزي و توســعه 
ســرمايه گذاري هاي خارجي نقش بســزايي خواهد داشت، 
گفت: اين برنامه، توسعه ســرمايه گذاري خارجي، گسترش 
مبادلات بين المللي، تســهيل نقل و انتقالات پولي، شــرايط 
حضور برندهاي معتبر و با كيفيت جهان با قيمت پايين را منجر 
مي شود، بنابر اين از اين پس مي توانيم قطعات و ماشين آلات 
كشاورزي مدرن جهان را بدون واسطه خريداري و وارد كنيم. 
وي ادامه داد: در همين ارتباط برخي از كشــورهاي اتحاديه 
اروپا و خاوردور همچــون ايتاليا، آلمان، ژاپــن و كره جنوبي 
كه طي اين ســال ها تحريم هاي جدي درحوزه مكانيزاسيون 
كشاورزي به كشور ما تحميل كردند، به تازگي حضور فعالي 
براي ســرمايه گذاري در كشــور ما دارند و به نظر مي رســد 
كه اين روند ادامه يابــد. رئيس مركز مكانيزاســيون وزارت 
جهادكشاورزي گفت: بنابراين از اين پس قطعات و ماشين آلات 
و ادوات باغباني، برنج، زراعت و نيرو محركه بخش كشاورزي 

از شركت هاي معتبر مادر )شــركت هاي اصلي( از كشورهاي 
آمريكاي شمالي و جنوبي، اروپايي، ژاپن، كره جنوبي و برخي 
ديگر از كشورهاي جنوب شرق آسيا خريداري و وارد مي شود 
كه برقراري ارتباط مســتقيم با شــركت هاي معتبر خود بر 

كاهش هزينه هاي توليد تاثيرگذار خواهد بود. عباسي افزود: 
برنامه جامع اقدام مشترك با ارتقاي مكانيزاسيون كشاورزي 
در ســال هاي آتي وضعيت مناســبي را در بخش كشاورزي 
ايجاد مي كنــد كه تمام اين هــا به نفع كشــاورزان و بخش 

كشاورزي خواهد بود به طوري كه توليدكنندگان مي توانند از 
ماشين هاي با كيفيت و خدمات پس از فروش مناسب با طول 
عمر بالاتر اســتفاده كنند. وي با بيان آنكه بيش از 90 درصد 
تجهيزات و ابــزارآلات مورد نياز بخش كشــاورزي در داخل 

توليد مي شود، افزود: حدود 10 درصد قطعات و ماشين آلات 
و قطعات خاص همچــون كمباين هاي مربوط بــه باغباني، 
 زراعت برنج، پنبه و چاپرهاي برداشت ذرت علوفه اي از طريق 

واردات تامين مي شود. 

رئيس مركز مكانيزاسيون كشاورزي: 

90 درصد تجهيزات کشاورزي توليد داخل است
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اصناف

براي بسياري از زوج هاي جوان برگزاري 
يك مراســم عروســي خاطره انگيز از 
ضرورت هاي زندگي محســوب شده و 
مطمئنا براي اكثريت زوج ها برگزاري يك 
مراسم عروسي كه داراي حداقل كيفيت 
باشد و از طرفي هم قيمت معقول و متعادلي داشته باشد از اهميت 
برخوردار اســت. با اين وجود تالارهاي عروسي بسته به امكانات، 
خدمات، درجه كيفي و منطقه جغرافيايي شان داراي قيمت هاي 

متفاوتي هستند. 
رئيس اتحاديه تالارهاي پذيرايــي و تجهيز مجالس تهران در اين 
زمينه در گفتگو با »كسب و كار« با بيان اينكه نرخ اجاره تالارهاي 
پذيرايي در سال جاري 15 تا 20 درصد افزايش يافته كه اين افزايش 
قيمت در برخي تالارها اعمال شده اســت، گفت: ورودي تمامي 

تالارهاي پذيرايي در تهران حدود 200 تا ۳00 هزار تومان است. 
خسرو ابراهيمي نيا افزود: براســاس استانداردي كه در نظر گرفته 
شده در يك تالار پذيرايي براي هر نفر، يك مترمربع فضاي خالص 
در نظر گرفته شده است؛ به عنوان مثال براي ۳00 نفر  مهمان بايد 
حداقل ۳00متر فضاي مفيد به غير از فضاي حاشيه اي براي آنها 
در نظر گرفته شود. چنانچه سالني گنجايش ۳00 مهمان را داشته 
باشد و متقاضي بخواهد كه اين سالن را به دو بخش تفكيك كند و 
خانم ها و آقايان جدا باشند بايد همان هزينه ۳00 هزار تومان ورودي 

پرداخت شود. 
عضو هيات رئيسه اتاق اصناف تهران تصريح كرد: نبايد با توجه به 
اينكه سالن به دو بخش تقسيم شده هزينه ورودي دو برابر شود و در 

اين صورت تخلف است و با آن تالار برخورد مي شود. 

شاخص هاي مختلف در قيمت گذاري تالارها نقش دارند
وي با بيان اينكه كيفيت، فضاي كار و درجه بندي تالارها از جمله 
شاخص هاي قيمت گذاري است، افزود: معمولادر شروع هر سال 
هزينه هاي كارگري، هزينه حامل هاي انرژي و ضريب هاي مالياتي 

افزايش مي يابد و طبيعي است كه اين افزايش بايد اعمال شود. 
به گفته ابراهيمي نيا ميزان افزايش نرخ اجاره در تالارهاي مختلف، 
متفاوت است.  عضو هيات رئيسه اتاق اصناف تهران اظهار داشت: 
همچنين ممكن است تالار پذيرايي قيمت خود را در سال جاري 
افزايش ندهد. برخي از تالارهاي پذيرايي براساس دلايلي كه براي 
خود دارند، شايد نيازي ندانند كه قيمت هاي خود را افزايش دهند. 

وي با بيان اينكه واحدهاي صنفي، امين وزارت دارايي هستند، در 
پاسخ به اين ســوال كه مبالغي كه بدون صدور فاكتور از مشتري 
دريافت مي شود و در اين زمينه مالياتي از مشتري دريافت نمي شود، 
تكليف چيســت؟ اظهار كرد: عدم ارائه فاكتور از طريق واحدهاي 
صنفي تخلف محسوب مي شود و اين كار از طرف واحدهاي صنفي 

مجاز و پروانه دار صورت نمي گيرد. 
رئيس اتحاديه تالارهاي پذيرايــي و تجهيز مجالس همچنين با 
بيان اينكه باغ تالارهايي به صورت غيرقانوني فعاليت مي كنند كه 
ما درحال شناسايي آنها هســتيم؛ گفت: باغ تالارهايي كه زيرنظر 
اتحاديه هستند براساس قوانين مبالغ خود را دريافت مي كنند و بايد 
به مردم اعلام كرد كه تنها از باغ تالار هايي كه داراي پروانه هستند 

استفاده كنند. 

تبليغات خلاف واقــع و بعضا كذب در رســانه ها و 
شبكه هاي اجتماعي

خسرو ابراهيمي نيا افزود: يكي از مهم ترين مشكلاتي كه صنف ما 
با آن دست به گريبان است، تبليغات خلاف واقع و بعضا كذب در 
رسانه ها و شبكه هاي اجتماعي اســت. اين رسانه ها بدون در نظر 
گرفتن اينكه واحد صنفي مورد نظر پروانه كسب دارد يا نه، مبادرت 

به نشر و چاپ اين آگهي ها مي نمايند. 
به گفته وي، درحال حاضر اتحاديه صنف تالارداران و تجهيز مجالس 
به صورت تمام قد با اين پديده ناهنجار مقابله مي كند؛ اما متاسفانه 
اين قبيل واحدها قارچ گونه درحال رشد هستند و پيگيري و بازرسي 
آنها مستلزم صرف زمان و هزينه است؛ اما تلاش ما كماكان براي 
پلمب اين واحدها ادامه خواهد داشت. مشكل اساسي اعضا، برگزاري 
مراسم در باغ هاي اطراف شهر، برج ها وساختمان هاست. آن چه در 
مكان هاي پذيرايي فاقد مجوز انجام مي پذيرد منطبق با شئونات 
اسلامي نيست و مطمئنا شاهد موازين غيرشرعي در آن خواهيم 
بود. لذا اميد مي رود شرايطي فراهم شود كه رسانه ها و شبكه هاي 
اجتماعي تنها با اطمينان از داشتن مجوز از سوي اينگونه واحدها 

اقدام به اخذ و نشر آگهي نمايند. 
وي همچنين ادامه داد: در يك محاسبه آماري كه توسط اعضاي 
اتحاديه تالارداران پذيرايي جمع آوري شده است از ۳۶5 روز سال 
تنها بين 120 تا 1۴0 روز مراسم در تالارها برگزار مي شود و در ديگر 
روزها اين واحدها در تعطيلي به سر مي برند و عملا حدود هشت ماه 

خالي و بلا استفاده هستند. 

ماه هايي از قبيل ماه هاي محرم و صفر، دهه فاطميه و ديگر عزاداري ها 
و اينكه بيشتر مردم تمايل دارند مراسم هاي خود را در تعطيلات 
آخر هفته برگزار كنند و در ماه هايي كه مصادف با شروع مدارس و 

امتحانات كنكور است، اعضاي ما بازار كم رونقي دارند. 
درحالي كه در تمام مدت سال بايد براي بازديد و جذب مشتري حاضر 
و آماده باشند، داشتن پرسنل خانم و آقا و نيروي مجرب، هزينه هاي 
زيادي را براي يك واحد صنفي در بردارد؛ اما با وجود همه اين مسائل 
و دغدغه های خاطر اعضاي اين صنف هيچگاه از وضعيت معيشت 

خود نمي نالند. 

انعقــاد قراردادهمــكاري با اتحاديه عكاســان و 
فيلمبرداران

ابراهيمي نيا در عين حال بيان كرد: يكي از مهم ترين مشكلات صنف 

عكاسان و فيلمبرداران كه در تعامل زيادي با ما قرار دارند اين بود كه 
در تالارهاي پذيرايي حتما از عكاسان و فيلمبرداراني دعوت شود 
كه داراي پروانه كسب از اتحاديه هستند، بنابراين تصميم گرفتيم 
قرارداد همكاري با اتحاديه عكاسان مبني بر لزوم داشتن مجوز براي 
عكاسان و فيلمبرداراني كه در مراسم حضور مي يابند منعقد كنيم كه 

به صورت كتبي نيز به تمامي تالارهاي پذيرايي ارسال شد. 
رئيس اتحاديه تالار هاي پذيرايي و تجهيز مجالس همچنين اظهار 
كرد: يكي ديگر از موضوعات مهم اين بود كه اعضاي اتحاديه عكاسان 
نيز به واحدهايي مراجعه كنند كه داراي پروانه كسب باشند چون در 
بعضي از مكان هاي فاقد پروانه كسب مراسم هايي برگزار مي شود كه 
جنبه هاي شرعي و قانوني تا حد زيادي در آنها رعايت نمي شود كه 
مقرر شد در صورت مشاهده چنين موردي حتما با اتحاديه تالارها 

در ميان گذاشته شود. 

اصناف پايه و بازوي انقلاب هستند
خسرو ابراهيمي نيا در پايان تاكيد كرد: تغيير و تحولات اقتصادي 
نشان مي دهد چرخه اقتصادي درحال گذر از فرهنگ مصرفي به 
سوي اقتصاد مقاومتي اســت؛ لذا اين نياز احساس مي شود كه با 
اذعان به اين موضوع كه اصناف پايه و بازوي انقلاب هســتند، اين 
نقش بايد در جامعه به صورت فعال تري ظاهر شود تا بتوان به سمت 
و سوي ايده آل ها و آرمان ها رفت. طي ساليان متمادي اقتصاد كشور 
وابسته به نفت و درآمدهاي حاصل از آن بود كه دخالت بيگانگان را 
در امور كشور رقم مي زد؛ اما درحال حاضر تغيير نوع فرهنگ و به تبع 
آن اقتدار فرهنگي حاصل از اقتصاد مقاومتي و با عنايت به نگاه ويژه 
مقام رهبري و الگوهاي فكري ايشان كه نقش اصناف را با توجه به 
وجود پتانسيل هايي كه هم در بخش توليد و توزيع وجود دارد، به ما 

آموخت كه خود را باور داشته باشيم. 

رئيس اتحاديه تالارهاي پذيرايي:  ورودي تمام تالارهاي پذيرايي ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومان است

شناسايي باغ تالارهاي غيرقانوني

تابستان فصل استراحت، گرما، تفريح 
و البتــه خوراكي ها، نوشــيدني ها و 
بستني هاســت. ميوه هاي تابستاني، 
تنــوع زيــادي دارند و گرمــاي هوا 
و تعريق هم باعث مي شــود گرايش 
به استفاده از نوشــيدني ها و بســتني ها در اين فصل بسيار 
بالا باشــد. اين درحاليســت كه مشــتريان اين خوراكي ها 
هميشــه به دنبال صحت و ســلامت و رعايت بهداشــت و 
همچنين نحوه توليد ايــن خوراكي ها هم هســتند. رئيس 
اتحاديه فروشندگان بســتني، آبميوه و كافي شاپ تهران در 
 اين زمينــه در گفتگو با »كســب وكار« گفت: حــدود ۳0 تا 
۴0 درصد بستني هاي موجود در مغازه ها فاقد روغن هستند 
و معمولا بستني هاي سنتي كه توسط واحدهاي صنفي توليد 
مي شــوند، روغن ندارند. اسكندر آزموده ســفيدي افزود: در 
حال حاضر حدود ۳0 تا ۴0درصد بستني فروشــان خودشان 
بستني توليد مي كنند كه اين نوع بستني ها فاقد روغن از جمله 
روغن پالم هستند چون دستگاه هاي مخصوص ندارند و حتي 
اگر روغن را بجوشانند روي بســتني باقي مي ماند و به خوبي 
حل نمي شود. وي گفت: بستني هايي كه در كارخانه ها توليد 
مي شوند با توجه به اينكه دستگاه هاي هموژن و پاستوريزاتور 
دارند مي توانند از روغن اســتفاده كنند و مشكلي نيز در اين 

زمينه وجود ندارد. 
اين فعال صنفي اظهار داشت: بستني هاي سنتي كه معمولا 
توسط واحدهاي صنفي توليد مي شــوند فاقد هرگونه روغن 
هستند چراكه استفاده از روغن مستلزم داشتن دستگاه هاي 
هموژن و پاستوريزاتور است كه اين دســتگاه ها هم فقط در 
كارخانه هاي توليد بســتني وجود دارد. از اول مهرماه ســال 
گذشته استفاده از روغن پالم در توليد كليه محصولات لبني 
به جز بستني ممنوع شد و تا زماني كه روغن جايگزيني براي 
استفاده در صنعت بستني پيدا نشود، استفاده از روغن پالم در 

اين صنعت مجاز است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان بستني، آبميوه و كافي شاپ تهران 
همچنين در ادامه عنوان كرد: درحال حاضر، يك هزار و 200 
واحد صنفي پروانه دار در كشور ماهانه 2/5 ميليون كيلوگرم 
انواع بســتني توليد مي كنند كه اين مقدار به جز بستني هاي 
توليدشده 700 واحد بدون پروانه است كه مجوز افزايش قيمت 
تا پايان سال را نخواهند داشــت. رئيس اتحاديه فروشندگان 
بستني، آبميوه و كافي شــاپ تهران گفت: در اسفندماه سال 
گذشته 12 درصد افزايش قيمت بستني لحاظ شد و تا پايان 
سال 9۴ هيچ كدام از واحدهاي صنفي فروش بستني و آبميوه 

مجوز افزايش قيمت نخواهند داشت. 

كلروفيل، رنگ  مجاز باكيفيت براي توليد بستني 
ميوه اي

رئيس اتحاديه فروشــندگان بســتني، آبميوه و كافي شاپ 
تهران تصريح كرد: توليدكنندگان بستني ميوه اي رنگ مجاز 

خوراكي باكيفيت مورد نياز خود را از كشور دانمارك و هلند 
وارد مي كنند. وي يادآور شد: كلروفيل يكي از رنگ هاي مجاز 
باكيفيت اســت كه با وجود نوســان قيمتي كه در سال هاي 
گذشــته داشــت، اخيرا با ثبات قيمت روبه رو شده و با توجه 
به اســتقبال مصرف كنندگان از انواع بستني ميوه اي، صرفه 

واردات آن وجود دارد. 

 نرخ گذاری ثابت برای آبميوه امكان پذير نيست
آزموده سفيدي با اشــاره به عدم امكان نرخ گذاري ثابت براي 
آبميوه تاكيد كرد: از آنجا كه كيفيت ميوه و ظروف ارائه آبميوه 
متفاوت است، نمي توان نرخ ثابتي براي آبميوه صادر كرد. وي 
اظهار داشت: هرچند بازرسان اتحاديه به طور مداوم و هفتگي به 
واحدهاي صنفي سركشي كرده و وضعيت توليدات و نوع برخورد 
با مشتريان را مورد ارزيابي قرار مي دهند، اما مصرف كنندگان 
آبميوه بايد دقت لازم در خريداري را داشته باشند و حتي الامكان 
از واحدهايي خريداري كنند كه داراي پروانه صنفي هســتند. 
آزموده ســفيدي همچنين گفت: از آنجا كه كيفيت مهم ترين 
عامل خوشنامي واحدهاي صنفي و افزايش فروش آنهاست، اين 
واحدها از خريداري ميوه هاي بي كيفيت خودداري مي كنند. با 
اين وجود، مصرف كنندگان به رنگ، طعم ، غلظت و شــفافيت 

آبميوه هاي توليدشده توجه لازم را داشته باشند. 

تغيير ساعت فعاليت كافي شاپ ها در فصل گرما  
به گفته آزموده سفيدي، مقرر شــده تا در نيمه اول هر سال 
همزمان با تغيير ســاعت رسمي كشــور واحدهاي زيرنظر 
اين اتحاديه تا ســاعت يك بامداد باز باشــند، از اين رو كليه 
واحدهاي زيرنظر اتحاديه بســتني و كافي شــاپ مي توانند 
به جاي ساعت 2۴، ســاعت يك بامداد تعطيل كنند. گفتني 
 اســت نيمه دوم هر ســال يعني از اول مهر مجددا ســاعت

 2۴ موظف به تعطيلي واحد صنفي خود هستند. 

 فعاليت 100 كافی شاپ مجاز در تهران
آزموده همچنين در بخشي از ســخنان خود با بيان اينكه در 
حال حاضر حدود 100كافي شاپ قانوني و مجاز داريم، گفت: 
پروانه كسب بقيه كافي شاپ ها در حال بررسي بوده و بسياري 
ديگر از آن كافی شاپ ها هم اصلا به اتحاديه مراجعه نكرده اند 

تا براي دريافت مجوز قانوني اقدام كنند. 

 اخذ پروانه كسب كافی شاپ توسط خانم ها
رئيس اتحاديه صنف بســتني و آبميوه و كافي شاپ تهران، 
درباره فعاليــت بانوان و آقايــان در كافي شــاپ هاي تهران 
اظهار داشــت: براي اخذ پروانه كســب از اين اتحاديه  برای 
خانم ها بايد يك مرد به عنوان مباشــر معرفي شــود و طبق 
قانون، براي آقاياني كــه متقاضي دريافت دو يا ســه پروانه 
كسب هســتند معرفي مباشر الزامي اســت. اسكندر آزموده 
با بيان اينكه ابلاغيه اي مبني بــر ممنوعيت حضور كارگران 

خانم در كافي شــاپ ها به اتحاديه اعلام نشــده است، ادامه 
 داد: بانوان با رعايت شــئونات اســلامي در حال فعاليت در 
كافي شاپ ها هســتند و طبق قانون كار در زمينه فعاليت در 
مشاغل ســخت منع شــده اند و در حال حاضر فعاليت هايي 
همچون مديريت، ثبت ســفارش يا صندوق داري را در كافي 
شاپ ها انجام مي دهند. آزموده سفيدي درباره تعطيلي برخي 
از كافي شــاپ هاي تهران اعلام كرد: تعطيلي برخي از كافي 

شاپ هاي تحت پوشــش اين اتحاديه به دليل نداشتن پروانه 
كسب يا عدم رعايت ساعت خاموشــي واحد صنفي كه اكثرا 
در منطقه شميرانات بوده و در حوزه فعاليت ما نيست. رئيس 
اتحاديه صنف بستني، آبميوه و كافي شاپ هاي تهران، ادامه 
داد: منوي كافي شاپ ها بر اساس محصولاتي كه ارائه مي دهند 
متفاوت اســت و قيمت ها هم بســته به كيفيت نوشيدني و 
وعده هاي سبكي كه ارائه مي شود، محاسبه شده و اتحاديه به 

نحوه نرخ گذاري ها نظارت هاي دقيقي دارد. اسكندر آزموده 
سفيدي در زمينه رعايت اصول بهداشتي در واحد هاي صنفي 
بستني و آبميوه گفت: بهداشت ظرف شــير و نحوه شست و 
شوی ميوه ها از جمله موارد مهمي است كه اعضاي صنف بايد 
به آن توجه داشــته باشــند و اتحاديه در صورت عدم رعايت 
نكات بهداشــتي توســط واحد صنفي، برخورد هاي لازم را 

خواهد داشت. 

رئيس سابق اتحاديه  صنف  بستني ، آبميوه و کافی شاپ تهرا ن  : 

خانم ها برای کار در کافی شاپ ها   ممنوعيت  ندارند 
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داشتن شغل مناسب و داشتن روابط کاری خوب، 
آرزوی هر فردی است اما گاهی به دست آوردن 
این شــغل به اندازه راضی نگهداشــتن کارفرما 

مشکل نیست!
در واقــع ورود و باقــی ماندن در یک موسســه، 
کارخانه، شرکت و هر محیط کاری دیگری، علاوه 
بر اینکه به توانایی های خاص و متناسب با آن نیاز 
دارد، بلکه نیازمند هوش، سیاست کاری صحیح و 
نشان دادن توانایی های فردی است. گاهی تصور 
مي کنیم همین که کار خود را بدون مشکل انجام 
مي دهیم کافی اســت، اما در دنیایی که تناسبی 
بین نیروی متخصص و کار مناسب وجود ندارد، 
رعایت نکات زیر مي تواند در حفاظت از موقعیت 

شغلی بسیار مفید واقع شود:
 اولویت های رئیس خــود را اولویت خود 
بدانید: خود را با اهــداف و ارزش های کارفرما و 
موسســه تطبیق دهید و آنها را در تمام کارهای 

خود مد نظر داشته باشید.
 ملاک هــای ارزیابی را شناســایی کنید: 
شــما باید بدانید که از دید مدیریت دقیقا کدام 
مهارت ها، رفتارها و فضائل شما مورد قضاوت قرار 
گرفته و تشویق خواهد شد. سپس مانند لیزر روی 

آنها متمرکز شوید.
قابل اطمینان باشــید: آنچه را که گفته اید، 
انجام دهید. حتی به نحوی  بهتر از آن! اگر کمتر 
قول بدهید و بیشتر عمل کنید خیلی بهتر است 
تا اینکه قول های زیادی بدهیــد اما به آنها عمل 

نکنید.
 پر از انرژی مثبت باشید : شما نباید شخص 
غرغرو و نالان شرکت بوده و راهکارهای رئیس یا 
موسسه را زیر سوال ببرید. شما باید تشویق کننده 
و الهام بخش باشید، کسی که همه مایلند در کنار 
وی کار کنند .بگذارید همه با دیدن شــما انرژی 

مثبت بگیرند.
 کارفرمای خود را بهتر از آنچه هست نشان 
دهید : کار خود را به موقع و بــه حرفه ای ترین 
روش ممکن انجام دهید. آن دســته از ایده های 
رئیس خود را که مي تواننــد به او و بخش مرتبط 

با وی کمک کنند عملی ســاخته، مسئول به کار 
گرفته شدن آنها باشید، رئیس تان اینها را خیلی 

خوب می بیند!
صراحتا اشتباه خود را بپذیرید : هنگام بروز 
اشتباه و توضیح دادن درباره آن، به جای پرداختن 
به آنچه غلط انجام داده ایــد، بر آنچه آموخته اید 
تمرکز کرده و مسئولیت خطای خود را بپذیرید. 
برای مثال به جای گفتن اینکه »نباید نسبت به 
نظرات کاربران بی توجه مي ماندم.« به رئیس خود 
بگویید: »به نظرم اگر مستقیما با کاربران صحبت 

مي کردم بهتر بود.«
 نشان دهید که سازمان یافته عمل مي کنید: 
قبل از ترک محل کار خــود، برای روز بعد برنامه 
ریزی کنید. وظایف خود را به نســبت فوریت و 
اهمیت دســته بندی کنید و با خود قرار بگذارید 
که حداقــل دو مورد اول فهرســت خود را حتما 

انجام دهید.
 وقت شــناس باشــید : حضور بــه موقع و 
حتی زودتر بر ســر کار و یا در جلســات، نشانه 
علاقه مندی، قابل اطمینان بودن و توانایی شما در 
اداره موثر زندگی تان است و تاثیر فوق العاده ای بر 

جذب سمت های بالاتر دارد.
کاربلد  باشید: برای پاسخ هر پرسش یا حل هر 
مشکلی ســراغ رئیس نروید. حتی الامکان ابتدا 
خوب به آن فکــر کنید و اگر باید مشــکلی را به 
رئیس گزارش دهید، چنــد راه حل هم برای آن 

پیشنهاد کنید.
از اخبار حرفه خود مطلع باشــید : با مطالعه 
مجلات و نشریات مربوط به حرفه خود و شرکت در 
جلسات، سمینارها و نمایشگاه های مربوطه، همواره 

از آخرین رویدادهای حرفه خود مطلع باشید.
اطلاعات عمومي  به روزی داشته  باشید: در 
زمینه اطلاعات عمومی، حقوقی و پیشرفت های 
زمینــه کاری خــود اطلاعــات کســب کرده، 
مهارت های خود را تقویت نموده و همواره در پی 

کسب مهارت های تازه باشید.
مودب باشــید: احترام و صداقت خــود را به 
کارفرمــای خود نشــان دهیــد و از او در مقابل 

دیگران نیز با احترام یاد کرده یا لا اقل پشــت سر 
او بدگویی نکنید.

 انعطاف پذیر باشید : تغییرات ناگزیر رخ خواهند 
داد و موسســات مختلف به افرادی نیاز دارند که 
بتوانند با شرایط تازه همراه شوند. انسان های غیر 

منعطف خیلی زود مي شکنند.
 به ســلامت خود اهمیت دهید : هنگامي که 

ضعیف و ناتوان باشید، خلاقیت و کارآیی شما نیز 
تحت تاثیر قرار گرفته و موقعیت شما را به خطر 
مي اندازد .همیشــه سالم و ســر حال به دیگران 

ایده های نو دهید.
 هرازگاهی استراحت کنید : زندگی متعادل و 
ذهنی شفاف مي تواند انرژی و روشن بینی شما را 
افزایش دهد، پس زمانی را به استراحت بپردازید.

روش هايی موثر برای جلب توجه بيشتر  رئيس و حفظ موقعيت كاری تان  

  خیلی مخلصیم آقای...! 

»مار« چه شكلی است؟ 
داستانک

خيانت در امانت
هر مســتخدم دولتي، چه یک مدیربالا دستی 
باشــد، چه کارمندی پایین دستی، در صورتی 
که یک سلســله اعمــال مثل دســتکاري در 
صورتحساب ها و ارائه ترازنامه برخلاف واقع و از 
این قبیل موارد را انجام دهد، ممکن است محکوم 
به جرم اختلاس و تحمل مجازات متناســب با 
آن شود. امروز با افزایش شرکت هاي خصوصي 
و رشد ســریع آنها، دیده می شــود که سازمان 
اداره کننده یک شرکت تجاري اندازه های یک 
وزارتخانه عریض و طویل را پیدا کرده اســت و 
افراد زیادي در آن شــرکت فعالند. ممکن است 
یک شــرکت ده ها مدیر و حسابرس و حسابدار 
داشته باشد و هر یک از این افراد، هرکدام به نوعي 
مي توانند همان اقداماتــي را انجام دهند که در 
بخش دولتي براي شان جرم انگاري شده؛ اما با 
توجه به اینکه عنوان دولتي ندارند، نمي توان آنها 
را مختلس نامید. اگرچه در بسیاري از کشورهاي 
جهان و همچنین در کنوانســیون هاي مربوط 
به حقوق کیفري، اختلاس در بخش خصوصي 
نیز پیش بیني و ارکان این جرم مورد شناسایي 
و توصیف قانونگــذار قرار گرفته اســت، اما در 
حقوق ایران نمي توان عنوان مجرمانه اختلاس 
را به مرتکبیــن در بخش خصوصي اطلاق کرد. 
در فقدان مواد قانوني مورد نیاز براي پوشــش 
این خلع، رویه قضایي و دکترین با تفسیر جرم 
»خیانت در امانت« و فرض وجود رابطه اماني بین 
شرکت و کارمند و نهایتا وقوع خیانت به اشکال 
تصاحب یا استعمال یا مفقود و یا ... در مال مورد 
امانت صورت می گیرد. در این موارد، ارتکاب عمل 
مجرمانه مشابه اختلاس در بخش خصوصي را 
خیانت در امانت و مرتکب آن را مشــمول کیفر 
تعیین شــده از طرف قانونگذار به حساب آورد. 
باري در فقدان قانون، این تفسیر فني و مبتني 
بر احراز نظر قانونگذار در مورد جرم »خیانت در 
امانت« تا حدودي توانسته است راه گشا باشد، 
اما با توجه به اصل قانوني بودن جرم و مجازات و 
جلوگیري از تفسیر موسع، نیاز به وجود قانون را 
در این زمینه هر روز بیشتر احساس می کنیم؛ با 
این حال، تا تصویب چنین قانوني فعلا اختلاس 
در بخش خصوصي را با همان عنوان »خیانت در 

امانت« باید به حساب آوریم.

حقوق کسب و کار راهکار

پیرو ایمیل ها و پیامک هاي زیادي که از خواننده هاي 
مختلف به روزنامه ارسال شده، به این نتیجه رسیدیم 
که اکثر مــردم مي خواهنــد در مورد شــروع یک 
کسب وکار جدید اطلاع کســب کنند اما نمي دانند 
از کجا باید آغاز کنند. ناگفته پیداســت که یکي از 
مهم ترین و اساسي ترین اهداف شروع یک کسب وکار، 
سودآوري و درآمد است. البته بحث علاقه هم سهم 

زیادي در این میان دارد. اما سود حرف اول را مي زند.
ابتدا باید ببینید در چه کاري سررشته دارید یا در چه 
رشته اي تحصیل کرده اید.  سپس نوع شغل تان را از 
زیرمجموعه هاي مهارت هایتــان گزینش کنید. در 
این مورد باید تمامي موارد را بررسي کنید و با توجه به 
ارتباط هایتان اجازه ندهید نکته اي از چشم شما پنهان 
بماند. عجله نکنید. هرچه اطلاعات شما بیشتر باشد، 

آینده شغلي موفق تري خواهید داشت. اما مواردي 
هم هست که شما مي خواهید شغلي را انتخاب کنید 
که فقط جزو علاقه مندي هاي شما قرار دارد و هیچ 
تجربه اي در سبد اندوخته هاي شما نسبت به این شغل 

وجود ندارد. آن وقت چه باید بکنید؟
باید به سراغ اهالي فعال در مشاغلي بروید که مورد 
علاقه شماســت. البته بهتر اســت این تحقیق در 
مناطقي غیر از منطقه خودتان باشد تا حس رقابت، 
وي را از گفتن حقیقت بازندارد. فرض کنید کســي 
که در رشته مثلا مکانیک درس خوانده، مي خواهد 
یک دامپروري احداث کند. چنین شــخصي ابتدا 
باید با دامپروران مختلف آشــنا شــده و دغدغه ها 
و مشکلاتشــان را از نزدیک لمس کنــد. حتي باید 
چندین روز در محیط هاي پــرورش دام کار کند تا 

ببیند آیا مي تواند بوي نامطبوع، مزاحمت حشرات و 
تیمارکردن دام را تحمل کند یا نه.

پس از آن نوبت به کســب اطلاعات مي رسد. اینکه 
آینده و امروز این شــغل در ایــران و حتي منطقه 
سکونتش چگونه اســت؟ به عنوان مثال واحدهاي 
پرورش گاو شیري در استان تهران به اشباع رسیده 
است و باید در شهرستان ها علاقه مندیتان را دنبال 
کنید. اطلاعات علمي و تجربي شــما باید به اندازه 
یک کارشناس باشد تا بتوانید در مواقع بحران امور را 
کنترل کنید. قبل از جمع آوري اطلاعات، هزینه هاي 
لازم براي ایجاد شغل را بررسي کنید. ببینید مي توانید 
از منابع موجود کمک بگیرید یا نه. پس براي ایجاد هر 
شغل، در اختیار داشــتن دانش، مهارت و سرمایه از 

اصول مهم به شمار مي رود.

شروع كسب وكار جديد
روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

نامه به سردبير

نقطه شروع
   حمید فرضي، کارشناس تجارت الکترونیك و بازار یابی شبکه ای

نکته مهم در بررسي درآمد حاصل از تصاعد این تجارت این است که هنگام 
ساخت سطوح ابتدایي شما درحال یادگیري جوانب این بیزینس هستید 
و همچنین درآمدتان ممکن است از درآمد معمول یک کارگر ساده بسیار 
کمتر باشد اما با افزایش مهارت شما و شرکاي کاري تان، به سطوح فعال 
در مجموعه شما اضافه شده و به درآمدي بسیار عالي دست پیدا خواهید 
کرد. پس لازمه موفقیت در تجارت بازاریابي شــبکه اي استاندارد، صبر و 

پشتکار و افزایش روزافزون آگاهي و مهارت است. 
هرچقدر هم که پتانســیل درآمدي این تجارت تعجب برانگیز باشد باید 
پذیرفت که درحال حاضر در جهان افراد بســیار زیادي درحال دریافت 
رقم هایي میلیون دلاري از این تجارت هســتند. نکته جالب در این افراد 
تجربیات کاملا مشابه آنها در روند ایجاد تیم شان است. بررسي این امر ما را 
به این نتیجه مي رساند که مسیر موفقیت در این بیزینس را مي توان کاملا 

پیش بیني کرد و طبق آن به حرکت ادامه داد. 
درحال حاضر یازده شرکت در ایران مجاز به فعالیت بازاریابي شبکه اي و 

درحال رقابت با یکدیگر هستند: 
نکات مهمي در هنگام شروع تجارت بازاریابي شــبکه اي وجود دارد که 
عدم توجه به آنها مي تواند شکســت را با خود به همراه آورد. براي شروع 
این تجارت باید بیاموزیم که چگونه قبل از عضویت در یک تیم و شــروع 
همکاري با یک شــرکت کارگزار مجاز، بهترین شرکت را یافته و تجارت 
خود را بر پایه روند و استراتژي استاندارد بنا کنیم. هرگز در انتخاب خود 
احساســاتي نشــوید و گول ظواهر و اعلام درآمد برخي افراد را نخورید. 
پیش از بررسي مواردي که آن را تشــریح خواهیم کرد تصمیم به شروع 
این تجارت نگیرید. موفقیت و شکســت شــما در این تجارت وابسته به 
انتخاب صحیح شماســت. همانطور که به یاد دارید در بخش هاي قبلي 
حربه هاي تیم هاي شبه هرمي که با پوششــي قانوني درحال فعالیت در 
 شرکت هاي مجاز هستند را براي شما بازگو کردیم تا از ورود به آنها اجتناب

 کنید. 
پیش از بررسي مواردي که آن را تشــریح خواهیم کرد تصمیم به شروع 
تجارت بازاریابي شبکه اي نگیرید. موفقیت و شکست شما در این تجارت 
وابسته به انتخاب صحیح شماست. همانطور که به یاد دارید در بخش هاي 
قبلي حربه هاي تیم هاي شبه هرمي که با پوششي قانوني درحال فعالیت در 
 شرکت هاي مجاز هستند را براي شما بازگو کردیم تا از ورود به آنها اجتناب 

کنید. 
براي شروع تجارت بازاریابي شبکه اي اســتاندارد باید با دقت 4 حوزه را 

مورد بررسي قرار داد: 
2- طرح سوددهي حقیقي شرکت   1- ساختار شرکت کارگزار 

3- محصولات شرکت  4- سیستم هم روند تیم

ساختار شرکت کارگزار: 
یک تصور غلط از صدور مجوز بازاریابي شــبکه اي در ایران وجود دارد و 
آن هم این اســت که صرفا صدور مجوز یعني ایده آل بودن آن شــرکت. 
درصورتي که صدور مجوز صرفا با منطبق بودن شرکت با حداقل شرایط 
صورت مي گیرد و به هیچ وجه نشان از کاملا اصولي بودن روند مدیریت و 

توسعه شرکت ندارد. 
یکي از موثر ترین موارد در موفقیت طولاني مدت یک شــرکت بازاریابي 
شبکه اي نیز همانند دیگر شرکت ها مدیریت صحیح و نظام مند است. باید 
اذعان داشت که متاسفانه برخي از شرکت هاي بازاریابي شبکه اي نیز مانند 
شرکت هاي قارچ گونه اي که هر روز شاهد ثبت آگهي تاسیس آنها هستیم 
بدون یک اســتراتژي صحیح و وجود دپارتمان هاي اداري و بخش هاي 

تخصصي اداره مي شوند. 
به یاد دارم در ســمیناري یکي از اســاتید که ید طولایي در مدیریت و 
کارآفریني داشت از جمع سوال کرد: شرایطي را تصور کنید که شرکتي 
درحال ورشکستگي است و ســهام آن هر روز افت مي کند. هیات مدیره 
مدیرعامل جدیدي را اســتخدام مي کنند و او مانند سوپرمن وارد میدان 
شده و یک تنه فعالیت هاي بخش هاي مختلف را نظارت کرده و گاها اکثر 
فعالیت ها را خود انجام مي دهد. روزي20ســاعت کار مي کند و بالاخره 
شرکت را به حالت رشــد در مي آورد. همچنان با فعالیت بسیار زیاد خود 
شرکت را رو به پیشرفت مي برد تا اینکه روزي در اثر تصادف به بیمارستان 
رفته و از کار باز مي ماند. به همین دلیل ارزش سهام شرکت مجددا رو به 
ســقوط مي رود تا اینکه با التماس هیات مدیره جناب مدیرعامل مجددا 
با دســت و پاي گچ گرفته و پایه ســرم به فعالیت خود برمي گردد و باز 
 بخش اعظم کارهارا خود به دســت مي گیرد و دوباره شــرکت را نجات

 مي دهد. 
استاد از جمع ســوال کرد: اگر شــما جاي هیات مدیره شــرکت بودید 
براي این مدیرعامل چــه مي کردید؟ عده اي پاســخ دادند: پاداش هایي 
 بســیارعالي براي او درنظر مي گرفتیم و حقوق و سهام او را چندین برابر

 مي کردیم. 
و استاد پاسخ داد: اشتباه همینجاست.

 او باید هرچه سریع تر اخـــــــــراج شود!!
بله او باید هرچه سریع تر اخراج شود زیرا او یک کارمند و کارگر خوب است 
نه یک مدیر خوب. مدیریت یعني ایجاد سیســتم، سیستمي که با صرف 
کمترین زمان از پس فعالیت هاي خود برآید و روندي صعودي را طي کند.  
متاسفانه برخي از شرکت هاي بازاریابي شــبکه اي فعال ایران نیز بدون 
سیستم اثربخش مدیریت مي شوند. تمام بار فعالیت هاي اداري شرکت را 
صرفا یک یا چند نفر بر دوش دارند و تمام تصمیم گیري هاي خرد و کلان 

توسط مدیرعامل انجام مي شود. 
شرکت هاي بازاریابي شبکه اي باید شامل دپارتمان هاي تخصصي با شرح 
وظایف مشخص و مجزا از یکدیگر باشــند. دپارتمان IT، مالي، پرسنلي، 
روابط عمومي، حقوقي، مدیریــت و برنامه ریزي، پشــتیباني، تحقیق و 
توسعه، اداري، آموزش، حراست و بازرســي، انبارداري، ارسال و تحویل، 

تبلیغات و برندینگ، شوراهاي راهبري و... 
براي انتخاب یک شرکت کارگزار خوب باید درباره وجود و نحوه فعالیت 
این دپارتمان ها تحقیق و بررســي انجام داد.  ادامه این مطلب را فردا در 

همین بخش دنبال کنید. 

يادداشت

روســتایی بود دور افتــاده که مردم ســاده دل و 
بی سوادی در آن سکونت داشــتند. مردی شیاد 
از ســاده لوحی آنان اســتفاده می کرد و بر آنان به 
نوعی حکومت مي راند. برحســب اتفاق گذر یک 
معلم به آن روســتا افتاد و متوجه دغل کاری های 
شیاد شــد و او را نصیحت کرد که از اغفال مردم 

 دســت بردارد و گرنه او را رســوا مي کند،  اما مرد 
شیاد نپذیرفت.

 بعــد از اتمام حجــت معلم بــا مردم روســتا از 
فریبکاری های شــیاد ســخن گفت و نسبت به 
حقه های او هشــدار داد  .بعد از کلی مشاجره بین 
معلم و شــیاد قرار بر این شــد که فردا در میدان 

روستا معلم و مرد شیاد مسابقه بدهند تا معلوم شود 
کدامیک باسواد و کدامیک بی سواد هستند. در روز 
موعود همه مردم روســتا در میدان ده گرد آمده 

بودند تا ببینند آخر کار، چه مي شود. 
شــیاد به معلم گفت: بنویس »مار«.  معلم نوشت: 
مار . نوبت به شیاد که رسید به جای نوشتن »مار« 

شکل مار را روی خاک کشید و به مردم گفت: شما 
خود قضاوت کنید، کدامیک از اینها مار اســت؟  
مردم که بی سواد بودند متوجه نوشته »مار« نشدند، 
اما همه شکل مار را شناختند و حق را به شیاد دادند 
به جان معلم افتادند و تا مي توانســتند او را کتک 

زدند و از روستا بیرون راندند. 


